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U TANTOVO POJASNILO GLEDE STIKOV ZARADI VIETNAMA

ZDA bodo zvišale na 300.000 mož 
število svojih vojakov v Vietnamu

Ameriška vojska pripravlja splošno letalsko in kopensko ofenzivo 
Sporočilo osvobodilne vojske o ameriških izgubah - Minister Kreisky 

zanikuje možnost avstrijskega posredovanja
NEW YORK, 2. — Glavni tajnik U Tant je danes sporočil 

Po svojem predstavniku, da že nekaj časa ni imel nobenega 
stika «z glavnimi strankami, ki so zainteresirane pri viet
namskem vprašanju, tudi če je stališče posameznih strani lah
ko znano glavnemu tajniku po drugih virih«. Predstavnik ni 
obrazložil, kaj točno pomeni «nekaj časa«.

U Tantovo pojasnilo so obja- ---------------- -
vili nekaj časa potem, ko je ta
sprejel ameriške in angleške de
legate v OZN. Vsekakor pa gre 
za komentar članka v «New 
York Timesu«, ki je komenti- 
raI izjave ameriškega delegata 
v OZN Goldberga in pisal, da 
Je Severni Vietnam odbil mi
rovna sondiranja U Tanta.

O Vietnamu je bilo danes govo
ra tudi v političnem odboru OZN, 
kjer so razpravljali o razorožitvi. 
Sovjetski delegat Carapkin je ugo
tovil, da na razorožitveni konferen
ci niso napredovali, in je pouda
ril. da pade odgovornost za to na 
^napadalno politiko ZDA, kjer raz
dobja gospodarske blaginje sovpa
dajo z vojnami«. Kot primer dvoj
ne igre je Carapkin navedel ameri
ško vojno v Vietnamu, kamor misli
jo poslati še druge vojake, tako da 
c° njih število doseglo 300.000 in 
Poleti morda tudi 500.000.

Ameriški predsednik Johnson ie 
začel vrsto posvetovanj, ki jih bo 
nadaljeval jutri. Gre predvsem za 
posvetovanja v zvezi z vojno v Viet
namu. Danes Je sprejel tajnika za 
obrambo McNamaro, ki mu je po- 
arobno poročal o svoji inšpekciji v 
Vietnamu. Poleg tega je Johnson 
“Prejel državnega tajnika Deana 
n-uska in druge funkcionarje ter 
glavne sodelavce.

Po mnenju političnih opazovalcev 
Je za Johnsona sedaj nujno, da 
Prizna, da gre v Vietnamu za pra
vo vojno in ne za navadno ((policij
sko operacijo«. Zaradi tega se ba
je pripravlja na nove važne ukrepe.

Kakor poroča časnikar Joseph 
kisop, sta McNamara in general 
Westmoreland govorila predvsem o 
jborebitni splošni letalski in ko
penski' ofenzivi, za katero je gene
ral Westmoreland že pripravil načrt 
ta, se morala začeti v prihodnjih 
tednih. V tem okviru predvidevajo 
®9 večji obseg bombardiranja pod
ročij, ki so pod nadzorstvom osvo
bodilne vojske, tako da bi vsak me
sec odvrgli 40.000 ton bomb name
sto sedanjih 10.000. Prav tako na
meravalo. nadaljevati v večjem ob-

Novi premiki 
kitajskih čet 
na indijski meji

WASHINGTON, 2. - Kakor po
roča ameriško poslanstvo v No-- 

em Delhiju, je indijska vlada 
izrekla ameriškemu poslaniku v 
'Vashingtonu zaskrbljenost zaradi 
Premikov kitajskih čet ob severni 
baijgiti meji Podoben korak je 
bdijska vlada storila pri sovjet- 

®«em, francoskem in britanskem 
poslaništvu v Novem Delhiju. O 
lom namerava indijska vlada ob- 

estiti tudi vlade drugih dvajset 
Prijateljskih držav.

večina vojaških strokovnjakov 
R® je mnenja, da ni verjetno, da 
"-■tajska pripravlja novo večjo in- 
.“tijo indijskega ozemlja, temveč 
•)a gre za poskus, da bi ovirala 
ovjetske napore za izboljšanje 
dnosov med Indijo in Pakista
nu1- Nekateri opazovalci so mne- 
Ja, da bi premik kitajskih čet 

jbogel biti v zvezi z bližnjim ob- 
kom pakistanskega predsednika 
JUba Kana v Washingtonu. S 

®m bi hotela pekinška vlada 
»opozoriti, Pakistan, da lahko do- 
m Ucmk0Vit0 pomoč iz Pekinga in 

e iz Washingtona.
"Hum

segu akcije za prodiranje v notra
njost ozemlja, ki je pod nadzor
stvom osvobodilnih sil, kljub te
mu, da so morali do sedaj drago 
plačati take akcije, kakor kaže pri
mer bitke v Plei Me in v dolini Ja 
Drang. Govori se tudi o akcijah 
ameriških čet na kamboškem ozem
lju s privolitvijo predsednika vlade 
Suvane Pume, t. j. na področju, 
ki ga v Washingtonu Imenujejo «Ho- 
šiminhova steza«, češ da prihaja po 
tej poti pomoč za osvobodilno voj
sko iz Severnega Vietnama. Govo
ri se tudi o možnosti Johnsonovega 
obiska v Sajgonu, da bi s svojo 
navzočnostjo dvignil moralo ame
riških vojakov in poudaril, da se 
ZDA ne mislijo umakniti iz Južne
ga Vietnama. O vsem tem sta se 
McNamara in general Westmore- 
land baje že sporazumela in ta na
čelen sporazum mora sedaj odo
briti predsednik Johnson. Kar se 
tiče predsednikovega obiska v Saj
gonu, pa mu nekateri njegovi sve
tovalci nasprotujejo, ker bi bilo tež
ko stoodstotno zaščititi predsedni
kovo življenje.

Nobenega dvoma ni, kakor je 
sicer izjavil tudi McNamara ob 
povratku iz Sajgona, da namera
vajo ZDA poslati v Južni Viet
nam nove čete. Od sedanjih 165 
tisoč vojakov hi utegnilo njih šte
vilo narasti na 250.000 in morda 
tudi na 300.000 v kratkem času. 
Ta okrepitev se zdi po mnenju 
vojaških krogov potrebna spričo 
vedno večje krepitve osvobodilne 
vojske Sedaj so v Vietnamu štiri 
ameriške divizije, ki jih bodo ver
jetno naglo povečali na pet divi
zij in nato na šest. Ta ckrepitev 
je mogoča, ne da bi morali vpo
klicati rezerviste ali pa mobilizi
rati teritorialno stražo. Nadaljnja 
okrepitev pa bi zahtevala te u-
'krtpe.

Ameriški stalni predstavnik v 
OZN Goldberg je včeraj na ti
skovni konferenci izjavil, da so 
ZDA pripravljene vključiti v mo
rebitna pogajanja o Vietnamu vse 
mogoče predloge prizadetih stra
ni in tudi štiri točke severnoviet- 
namske vlade, ker da je smoter 
ZDA »samoodločba južnovietnam- 
skega ljudstva v miru».

Predstavnik ameriškega držav
nega departmaja je izjavil, da je 
Kitajska dobavila Severnemu Viet
namu gospodarsko pomoč, katere 
vrednost znaša nad pol milijarde 
dolarjev, in da je kitajsko oseb
je večkrat prispelo k uresničenju 
severnovietnamskega gospodarske
ga programa.

Predstavnik je izrazil mnenje, 
da je Kitajska pomagala pri po
pravljanju železniške proge Hanoj- 
Lao Ca: in drugih "rog, ki so jih 
uničili ali poškodovali ameriški 
bombniki. Ameriška informacij
ska služba pa trdi, da je Kitaj
ska v zadnjem času znatno pove
čala svojo tehnično, vojaško in 
gospodarsko pomoč Severnemu 
Vietnamu. Zatrjuje se, da več ti
soč kitajskih vojakov pomaga pri 
popravljanju porušenih cest in 
mostov.

Poveljstvo osvobodilne vojske je 
javilo, da so redne enote te vojske 
vrgle v oktobru in novembru iz 
boja 19 sovražnih bataljonov, meh 
katerimi štiri ameriške pehotne 
bataljone. V oktobru je bilo vrže
nih iz boja 3035 ameriških voja
kov. V novembru so Američani 
zgubili v sami bitki pri Plei 1700 
vojakov. Protiletalsko topništvo 
osvobodilne vojske je od 15. okto
bra do 15. novembra sestrelilo nad 
Južnim Vietnamom tristo ameri
ških in sajgonskih letal.

Tudi v ameriških krogih pravijo, 
da se je v bojih na plantaži Mi- 
chelin tedensko število izgub saj- 
gonske vojske povečalo. Pri tem 
dodajajo da se je število ameriških 
izgub zmanjšalo, in naštevajo mno. 
go nižje števlike kakor poveljstvo 
osvobodilne fronte. Pri tem pravi
jo, da so na področju Michelin 
imeli partizani 1539 mrtvih in 70 
ujetnikov.

V zadnjih štiriindvajsetih urah je 
bilo na raznih krajih več manjših 
spopadov. Ameriška letala pa so vče
raj bombardirala dve oporišči ra
ketnih izstrelkov v Severnem Viet
namu. V bližini Sajgona pa sta bili 
sestreljeni dve ameriški letali. Ka
kor poročajo iz Pekinga, so ame
riška letala večkrat napadla v Ton 
kinškem zalivu kitajske ribiške 
čolne, pri čemer je bilo nekaj 
mrtvih in ranjenih. Laoška vlada 
je sporočila, da so v dveh južnih 
pokrajinah, ki mejijo z Vietna
mom, razglasili izjemno stanje. 
Pravijo, da gre tod tako imenova
na (iHočiminhova steza«, po kateri 
pošiljajo pomoč osvobodilni voj
ski. Laoška vlada pa je zanikala 
trditve pekinškega radia, da je Su
vana Fuma razglasil splošno mo
bilizacijo.

Danes je prišel v Sajgon ameri-

SINOČI Z UPRIZORITVIJO «HLAPCEV» V KULTURNEM DOMU

Slovesna počastitev 20-letnice obnovitve 
delovanja Slovenskega gledališča v Trstu
Nagovor upravnika SG prol. Rada Rauberja in pozdravne besede predsednika SKGZ Rorisa Raceta 
Podelitev kolajn in priznanic šestim članom gledališkega kolektiva za 20-letno delo - Rrzojavne 
čestitke veleposlanika SFRJ v Rimu, gen. konzulata SFRJ v Trstu in drugih - Številno cvetje in darila

ški senator Mansfield, ki ga sprem
lja deset oseb. Na letališču so ga 
sprejele ameriške civilne in voja
ške osebnosti. V Sajgonu se bo po
svetoval z ameriškimi in južnoviet- 
namskimi voditelji.

Na Dunaju je avstrijski zunanji 
minister Kreisky na vprašanje do
pisnika lista «Sozialistische Kor- 
resppondenz« izrekel dvom v toč
nost novice dunajskega dnevnika 
«Volksblatt», ki pravi, da je kanc
ler Klaus izjavil v Ameriki, da bi 
bila Avstrija pripravljena posredo
vati v vietnamskem sporu, če bi 
bila za to naprošena. Kreisky je 
dejal, da ne more verjeti v toč
nost te novice, ker Avstrija ne mo. 
re posredovati v sporu, ki je tako 
daleč od nje. Pripomnil je: ((Pre
malo poznamo vse probleme, ki se 
tičejo vojne v Vietnamu. Za posre
dovanje so mnogo bolj kvalificira- 
ne vlade kakor naša. Da bi se Av
strija vmešavala v ta spor, se mi 
zdi zelo neprevidno in na to nihče 
ne misli. Novica pa je sploh ne
sprejemljiva tudi zaradi tega, ker 
nimajo diplomatskih odnosov s Ki. 
tajsko in tudi ne s Severnim Viet
namom, dočim je za posredovanje . __ r_____ ____
poklicana samo država, ki ima od- predstave nagovoril upravnik gleda- 
n°se z ,obema .državama ali vsaj I lišča prof. Rado Rauber, ki je naj. 
z ZDA m s Kitajsko.« I prej citiral pismo, ki ga je poslal

Slovensko gledališče je sinoči s 
slavnostno predstavo Cankarjevih 
((Hlapcev« v Kulturnem domu pro
slavilo 20-letnico svoje obnovitve, 
ko se je 2. decembra 1945 z odra 
gledališča «Fenice» prvič po 25 le
tih prisilnega molka ponovno ogla
sila slovenska umetniška beseda 
prav s Cankarjem in njegovim za 
oder prirejenim ((Hlapcem Jerne
jem«.

Za to, za vse nas v Italiji žive
če Slovence, tako pomembno ob
letnico, so gledališče počastili s 
svojo prisotnostjo številni povab
ljeni ljubitelji gledališke umetno
sti, številni naši kulturni in pro
svetni delavci, predstavniki kultur
nih ustanov in organizacij, pred
stavniki generalnega konzulata 
SFRJ v Trstu z generalnim kon
zulom Rudijem Janhubo na čelu, 
kakor tudi številni ugledni gostje 
iz Slovenije, med katerimi pomoč
nik republiškega sfekretarja za kul
turo in prosveto, Radko Polič, u- 
pravnik Slovenskega gledališča iz 
Ljubljane Smiljan Samec in še 
mnogi drugi. Se prav posebej naj 
omenimo, da smo med prisotnimi 
v dvoram opazili nekatere bivše 
člane našega gledališča iz prvih po
vojnih let kot Nado Gabrijelčičevo, 
Elzo Barbičevo in Franca Dujca.

Vse je pred začetkom slavnostne

takratnemu Slovenskemu narodne
mu gledališču za njegovo otroritve- 
no predstavo v letu 1945 pesnik 
Oton Župančič, se nato bežno do
taknil v teh 20 letih opravljenega 
dela v duhu Zupančičeve poslani
ce, in razmer, v katerih Je moralo 
gledališče delovati doslej in v ka
terih deluje še danes. Pri tem je 
ugotovil, da se je položaj za Slo
vensko gledališče v zadnjih časih 
in z otvoritvijo Kulturnega doma 
bistveno Izboljšal, a je istočasno 
tudi poudaril, da kljub priznanjem 
in hvalam ((naša ustanova še ne 
uživa takega uradnega priznanja, 
ki bi ji dalo pravilen status, ob 
upoštevanju, da je naše gledališče 
manjšinsko gledališče in je torej 
nemogoče nategovati ga na Prokru- 
stovo posteljo zakonov in predpi
sov, ki jih lahko izpoln uje gle
dališče, ki more računati na ob
činstvo po vsej državi 50-milijon- 
skega naroda«.

Nato se je prof. Rado Rauber 
spomnil vseh tistih članov našega 
gledališča, ki jih ni več med živi
mi, se zahvalil ansamblu za vso 
dosedanjo požrtvovalnost, za vse 
nepozabne kreacije, in mu izrekel 
iskrene čestitke in želje za nadalj
nje uspehe, za osebno srečo in 
zdravje. Prav tako pa se je zahva
lil tudi vsem, ki so gledališču do
slej omogočili njegov obstoj, in ga 
često reševali v nemajhnih krizah 
in izrekel željo, da bi bilo vsak

dan več tistih, ki bi čutili, da Je | lišča pismo naslednje vsebine: 
gledališče njihovo, da je od njih, I «Ob 20-letnici obnove slove. 
pravzaprav samo od njih odvisno.

"""""".......""............................. ....... ..... ........»...................... ...................... .............................. .........................

ZUNANJEPOLITIČNA RAZPRAVA V POSLANSKI ZBORNICI

V žarišču kritike: Nejasnost in nedoslednost 
italijanske zunanjepolitične usmerjenosti

Senat je odobril proračun za prihodnje leto - Sprejeta podpora opernim 
gledališčem - Zapletljaji glede uslužbencev železnic in električne industrije

RIM, 2. — V poslanski zbornici se je pričela popoldne 
debata o nekaterih najbolj perečih zunanjepolitičnih vpraša
njih in med njimi predvsem o italijanskem stališču do vklju
čitve Kitajske v OZN, o atomski oborožitvi držav NATO in 
vojne v Vietnamu. Interpelacije so vložile vse skupine, ki so 
zastopane v zbornici, in tudi 
številni posamezni poslanci, ta
ko da se bo po vsej verjetnosti 
razprava zavlekla pozno v noč 
in bo ministrski predsednik, ki 
bo govoril tudi kot zunanji mi
nister, odgovoril na vprašanja 
šele jutri.

Po odobritvi nekaterih manj važ
nih zakonov je spregovoril pred
stavnik PSIUP Valori, ki je obdol
žil vlado, da vodi dvojno politiko 
uradnih izjav in konkretnih dejanj. 
Ameriška atomska strategija pred
videva atomsko oborožitev Evrope 
in predstavlja izsiljevanje prod SZ, 
ki je izredno nevarno. Glede Fan- 
fanijevega intervjuja pa je mne
nja, da gre za širše vprašanje, ki 
se ne nanaša samo na notranji do- 
litični manever, temveč obsega tu
di odgovornost Italije v OZN.

Komunist Alicata je obsodil dej
stvo, da se skušajo najpomembnej
še zunanjepolitične odločitve spre
jeti mimo parlamenta, nato pa je 
protestiral v zvezi z izjavami ob 
rambnega ministra Andreottija o 
nujnosti atomske «zaščite». Glede 
Kitajske pa je ugotovil, da je ve 
lika napaka umik italijanskih pred
logov glede tako važnega vpraša
nja, pri čemer parlamenta niso ob
vestili o razlogih, ki bi to nareko
vali. Predsednik vlade mora odgo
voriti ne toliko glede nasprotij s 
Fanfanijem temveč na vprašanje o 
vzrokih, zaradi katerih je Italija

^ ZAKLJUČKU STEWART0VIH POSVETOVANJ V MOSKVI
\r

Se vedno so ostala nesoglasja 
glede Vietnama in atomskega orožja

Včeraj je angleškega ministra sprejel Kosigin • Podpis konzularnega sporazuma 
Danes Stevvartova tiskovna konferenca in objava skupnega poročila

Moskva, 2. — Predsednik sovjetske vlade Kosigin je da- 
*es sprejel britanskega zunanjega ministra Stewarta. Pogo- 
arjala sta se poldrugo uro. Kakor javlja agencija Tass, sta 

svvorila o sovjetsko-britanskih odnosih in o mednarodnih za 
R®vah. Jutri bo imel Stewart tiskovno konferenco na britan-

gn. 1 ^ puiuiugu mu. aasur javlja agencija Tass, sta
»tvorila o sovjetsko-britanskih odnosih in o mednarodnih za
?®vah. Jutri bo J ... . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .

poslaništvu.
lf„N<>Coi so podpisali konzularno 

“bvencijo, ki določa, da bodo 
^Prli britanski konzulat v So- 

)J. ki zvezi in sovjetski konzu- 
ju V ^ellltl Britaniji v krajih, ki 
v. ^“rajO; še določiti. Sporazum 
sebuje tudi določbe o diplomat- 

j 1 imuniteti konzularnega oseb- 
de u Evob°č'nem dostopu v ura
di; konzulata, o pravici konzulov, 
s® kopijo v stik z državljani, ki

Podvrženi ukrepom za omeje- 
, svobode, v treh dneh po 

dg ac'ii- Sporazum določa tudi, 
k se lahko odpre več kakor en 
raitUUlarni urac*> 0 čemer se mo- 
Pia? i_Prei sporazumeti po diplo- 
Pll **i P0*'- Sporazum bo sto
iv.: V veljavo trideset dni po iz
davi ratifikacijskih listin.

fctewart in Kosigin sta se načel
no s,?0raz-umela, da si bosta Wil- 
t>at *n K°sig'n izmenjala obisk. 
Ia ,Um bo določen pozneje. Spo- 

zumeli so se, da bo najprej ob

iskal Wilson Moskvo, zatem pa 
Kosigin London.

Govorila sta tudi o akciji proti 
širjenju jedrskega orožja. V bri
tanskih krogih pravijo, da se obe 
strani načelno strinjata, da je po
trebno skleniti glede tega spora
zum Pri tem ugotavljajo, da mor
da edinole dejstvo, da se zahodne 
države še vedno pogajajo o mo- 
rebitrii ustanovitvi večstranske je
drske sile, lahko omogoči nada
ljevanje pogajanj s Sovjetsko 
zvezo.

Kosigin in Slewart nista govo
rila o Vietnamu. Kar se tiče za
devnih pogovorov med Stevvartom 
in Gromikom pa pravijo v bri
tanskih krogih, da je Stewart 
predočil Gromiku, da zunanja 
ministra Vel.ke Britanije in So
vjetske zveze kot sopredsednika 
ženevske konference o Indokini ne 
moreta biti posredovalca. Britan

ska vlada je mnenja, da bi mogla 
London in Moskva začeti pogaja
nja dvogovor, na katerem bi u- 
gotovili, ali so možnosti za poga
janja. Kakor poročajo, si je Gro- 
miko pridržal odgovor.

Jutri bodo objavili uradno spo
ročilo o Stewartovem obisku in 
kakor rečeno, bo Stewart imel tu
di tiskovno konferenco.

Stewart je govoril nocoj po so
vjetski televiziji. Izjavil je, da so 
med Anglijo in Sovjetsko zvezo 
nesoglasja glede podpisa spora
zuma proti širjenju jedrskega o- 
rožja in glede vojne v Vietnamu. 
Glede jedrskega orožja, je Ste- 
war. izjavil, da je mnenja, da 
nobeden od dosedanjih načrtov, 
ki so jih obravnavali v NATO, 
ne nasprotuje načelu proti šir 
jenju tega orožja. Glede Vietna
ma je izjavil, da je potrebno skli
cati konferenco vseh držav, ki so 
prizadete, in na kateri naj bi 
dosegli v najkrajšem času pre
mirje v Vietnamu. Na koncu je 
Stevvart i: razil upanje, da se bo
do s stalnimi stiki nesoglasja med 
SZ in Veliko Britanijo moala iz
kazati manjša, kakor se zdijo.

nasprotna vstopu Kitajske v OZN. 
Sedaj je mednarodni položaj v raz
voju in lahko Italija v okviru svo
jih skromnih možnosti prispeva h 
krepitvi pomirjenja in ni več spre
jemljivo, da se uklanja vsem zah
tevam ameriške politike. Alicata je 
ugotovil, da se je z oborožitvijo 
italijanskih in nemških letal z atom
skimi bombami dejansko že uvedlo 
širjenje atomske oborožitve, česar 
ni mogoče zanikati s splošnimi mi
roljubnimi izjavami.

V nadaljevanju razprave je libe
ralni prvak Malagodi zelo obširno 
govoril o notranjih nasprotjih med 
predstavniki vladne večine: Morom, 
Fanfanijem in Nennijem, ter na tej 
osnovi ugotavljal, da glede bistve
nih vprašanj predstavniki vlade go 
vore različen jezik v skladu s stran 
kami, ali s strujami strank, ki jih 
zastopajo

Republikanec La Malfa pa je pou
daril, da je treba koristne predlo
ge tudi dosledno izvesti. V tej zve
zi pa je govoril tudi o odnosih z 
ZDA in tovrstnih italijanskih obvez
nostih.

Med današnjo sejo poslanske 
zbornice je zadnji spregovoril pred
stavnik PDIUM Covelli, na kar so 
sejo okoli 22. ure prekinili in jo 
preložil: na jutri.

Senat je v napetem ozračju za
ključil razpravo in odobril prora
čun za prihodnje leto, za katerega 
so glasovali senatorji vladne veči
ne, drugi pa so oddali nasproten 
glas. Med zaključno razpravo je 
prišlo do demonstracij invalidov in 
bivših bojevnikov, za katere se zah
teva izboljšanje pokojnin, ki ga 
minister Colombo ni v načelu zavr
nil, vendar pa Je govoril o ((nadalj
nji preučitvi«. Zasedanje so mora
li zaradi tega celo prekiniti, ven
dar je ob koncu zmagala običajna 
večina.

Komisija za notranje zadeve po
slanske zbornice je ob prisotnosti 
ministra Corone dokončno spreje
la zakonski načrt o kritju potreb 
opernih gledališč v sezoni 1965-66, 
ki se nanaša na gledališča v Bolo
gni, Firencah, Genovi, Milanu, Ne- 
feplju, Palermu, Rimu, Turinu, T- 
stu in Benetkah, na operne pred
stave v areni v Veroni, na koncer
te nacionalne akademije Santa Ce- 
cilia v Rimu in državnega inštitu
ta Pier Luigi Palestrina iz Caglia- 
rlja. Te ustanove so pooblaščene, 
da najamejo posojilo v višini 5 
njilijard lir. Minister Corona je 
poudaril, da je ta ukrep samo za- 
niašil vrzel in da je treba rešili 
vprašanje v celoti.

Danes so se pričela po posredo
vanju ministra za delo pogajanja za 
retitev spora med zavarovalnimi 
ustanovami in njih zdravniki, do 
katerega je prišlo, ker ustanove ni
so priznale zdravnikom primerne 
strokovne odškodnine. Zato je pri
šlo do stavke za nedoločen čas in 
kasneje do posredovanja ministra 
za delo. Na ministrstvu za delo so 
se nadaljevala pogajanja o obno
vitvi delovne pogodbe uslužbencev 
električnih podjetij, ki se sedaj na
našajo predvsem na normativni del 
pogodbe. Med pogajanji ni prišlo 
do bollših odnosov in je nevarnost, 
da se pogajanja razbijejo.

BAGDAD, 2. — Ob zaključku
preiskave, ki so jo vodili civilni 
in vojaški sodniki v zvezi s posku
som državnega udara od 15. se
ptembra, je bilo izdano proti biv

šemu iraškemu ministrskemu pred
sedniku Razaku zaporno povelje. 
Prav tako je bilo izdano povelje 
za aretacijo proti drugim desetim 
civilnim in vojaškim osebnostim, 
ki so zbežale v ZAR skupno z Ra- 
zakom. Obtoženih je okoli 40 oseb. 
Domnevajo, da bodo izdali še dru
ga zaporna povelja.

Fanfani o vlogi tiska 
za obveščanje 
o delu OZN

NEW YORK, 2. - Predsednik
glavne skupščine OZN Fanfani je 
priredil danes banket časnikarjem, 
ki so akreditirani pri OZN. Povab
ljenih je bilo nad 200 časnikarjev, 
ki zastopajo vse države. Navzoče 
so bile tudi osebnosti iz tajništva 
OZN in člani italijanske delegaci
je. Fanfani je govoril o prispevku, 
ki ga tisk lahko daje, da se dose
žejo smotri Združenih narodov. Se 
prej pa je posredno omenii svoj 
nedavni intervju z ravnateljem li
sta «Espresso» in Je dejal: «Neko 
nedavno razočaranje glede spošto
vanja sprejetih obveznosti, da se 
točno objavijo moji odgovori na 
jasno postavljena vprašanja, mi ni 
v oviro, da ne bi potrdil iskrenega 
zaupanja v nenadomestljivo funkci
jo tiska za urejeno, svobodno in 
konstruktivno obravnavanje nroble- 
mov, ki se tičejo napredka sveta.«

Zatem je Fanfani izjavil, da delo 
Združenih narodov potrebuje pod
pore tiska, ker prispeva i» obvešča
nju politikov, ki so udeleženi pri 
dejavnosti Združenih narodov. Prav 
tako prispeva tisk v obveščanju jav
nosti o tem, kar Združeni narodi 
odločajo, in o tem, kar na žalost 
ne morejo vedno odločati, za okre
pitev miru in za človeški napredek 
ob solidarnosti vseh narodov.

Fanfani je omenil, da so Združe

ni narodi mogli od leta 1945 dalje 
izvrševati svoje naloge prav zara
di tega, ker jih je javnost vedno 
podpirala, in za to ima zaslugo 
tisk. Odslej bodo Združeni narodi 
prilagojc-vali svoje delo novim po
trebam. To bo toliko lažje, če jim 
bo tudi tisk pomagal, da načen.a- 
jo nove probleme, da jih obravna
vajo in rešijo.

Dodal je, da bo ob zaključku de
la 20. zasedanja podal obračun o 
dosedanjem delu in o problemih, 
ki jih bo treba obravnavati v pri
hodnjem letu Za sedaj pa se iskre
no zahvaljuje tisku na sodelovanje. 
Izrekel je upanje, da bo tisk sode
loval tudi pri obračunu tega, kar 
je bilo storjenega, in pri proračun 
tega, kar bo treba še storiti

Govoril je nato predsednik zdru
ženja tiska, ki je akreditiran v 
OZN, dopisnik egencije Tanjug Ru
dolf Stajduhar. Zahvalil se je Fan- 
famju :n poudaril njegov veliki pri
spevek pri delu OZN. Na koncu je 
govoril o delu tiska na sedežu OZN, 
ki obvešča o dejavnosti te organiza
cije kar deset tisoč časopisov, ra
dijskih in televizijskih postaj na 
vseh delih sveta.

Nevarnost poplav 
v Posavju

SISAK, 2. — Zaradi zelo visoke 
gladine v Savi in zaradi nevarno
sti, da prestopi bregove, so danes 
zjutraj med Siskom in Jasenovcem 
v dolžini 100 km prekinili rečni 
promet. Sava je danes pri Kladovu 
dosegla višino 728 cm, pri Jase
novcu pa 816 cm s tendenco po
večanja. Preteklo noč je bilo kri
tično tako na Savi kot na Kolpi 
med Karlovcem, Zagrebom in Sis
kom. Toda nasipi so pritisk rek 
vzdržali. Čeprav je Kolpa sedaj niž
ja, nevarnost poplave južno od 
Siska še vedno ni odstranjena.

kakšno naj bo gledališče in kako 
bo na tem zahodnem robu sloven
stva opravljalo svoje poslanstvo«.

Po predstavi, ki so jo prisotni 
spremljali z živim zanimanjem in 
odobravanjem, Je sledila skromna, 
toda zato toliko bolj občutena slo
vesnost. Pred odprtim zastorom in 
pred vsemi nastopajočimi, kakor 
tudi pred člani uprave gledališča je 
najprej spregovoril predsednik Slo
venske kulturno-gospodarske zveze, 
ki je dejal:

«Nocoj ste nam podali jubilejno 
2584 predstavo v spomin na tisti ve
čer, pred točno 20 leti, ko ste raz 
gledališki oder v Trstu po 25- 
letnem prisilnem molku zopet po
sredovali slovensko dmetniško be
sedo.

Iskrene čestitke vam, našemu čla
nu, prinašam v imenu Slovenske 
kulturno gospodarske zveze in v 
njej včlanjenih organizacij.

Dvajset let neprekinjenega delo
vanja in nastopanja Slovenskega 
gledališča med Slovenci v Italiji 
se po sledovih, ki jih tako delo za 
pušča med pripadniki še vedno ne 
enakopravne narodnostne skupnosti, 
da primerjati le s šolo in deloma 
tudi s tiskom.

To neprekinjeno delo Slovenske
ga gledališča navzlic težkim obdob 
jem, hudemu zunanjemu nasproto
vanju in skrajno težkim razmeram, 
v katerih je delovalo, vse to bi lah
ko imenovali «trmo», ki pa je trma 
takega kova, kakršne zmoremo Slo
venci, ko dokazujemo svojo vital
nost, terjamo pravice in oranimo 
svoj obstoj.

Dvajset let umetniške govorice po 
meni poleg tega še živo posredova
nje lepote in bogastva materinega 
jezika in s tem utrjevanje vere v 
nje"'"' izrazno moč in nasploh 
utrjevanje vere vanj. Ta del po
slanstva je še posebej dragocen v 
našem prime~u, ko knjižni konsum 
žal ne dosega splošno slovenskega 
povprečja.

Slovensko gledališče je del nas, 
Slovencev v Italiji, samih in smo 
zato skrajno občutljivi za vse, kar 
se okrog njega dogaja. Kakor nas 
prizadenejo nerazumevanja, naspro
tovanja in spodrsljati, tako nas ne
izmerno vesele uspehi utrjevanje in 
priznanje.

Zato oomo še vnaprej sodoživljali 
njegovo rast, ga podpirali in utrje
vali. Vztrajno bomo nadaljevali z 
napori, da bi mu bile z javnimi 
sredstvi zagotovljene razmere za 
njegovo nemoteno delo, kakor smo 
v bližnji preteklosti vztrajali v zah
tevah po lastnem domu, v katerem 
proslavljamo danes ta pomembni 
kulturni in narodni praznik Slo
vencev v Italiji.»

Besede Borisa Raceta je vsa 
dvorana pozdravila s toplim a- 
nlavzom V imenu Glasbene Ma
tice je nato čestital gledališkemu 
kolektivu k njegovi 20-letnici njen 
predsednik Dušan Hreščak in po
daril kolektivu v imenu naše n- 
srednje glasbene ustanove umet
niško sliko tržaškega slikarja. V 
imenu Republiškega sveta zveze 
kulturnih organizacij iz Ljublja
ne je prinesel čestitke in pozdra
ve tov. Hvalica, nato pa je tajnik 
gledališča Filibert Benedetič pre- 
čital vsebino številnih brzojav
nih čestitk, ki so jih gledališču 
poslale razne ustanove in posa 
mezniki. Posebno iskreno brzo
javko z željami, da bi se kultur
no poslanstvo našega gledališča 
kot posredovalca kulturnih vred
not. in soustvarjalca kulturnega 
sožitja na naših tleh uspešno 
nadaljevalo je gledališču naslo
vil veleposlanik SFRJ v Rimu 
Ivo Vejvoda. Prav tako tople 
čestitke je v svojem imenu in v 
imenu generalnega konzulata SF
RJ v Trstu poslal generalni kon
zul Rudi Janhuba, nato pa še Slo
vensko gledališče iz Maribora 
Slovensko ljudsko gledališče iz 
Celja, ravnatelj lutkovnega gle
dališča iz Ljubljane in bivši član 
našega SG Polde Dežman, prvi 
režiser našega gledališča Ferdo 
Delak, Združenje dramskih umet
nikov Slovenije, Primorski dnev
nik, ravnatelj mariborskega »Ve
čera., dr. Avgust Sfiligoj, občin
ska skupščina Ajdovščine in še 
drugi prijatelji našega gledališča. 
Za Slovensko prosvetno zvezo je 
njen predsednik dr. Robert Hla- 
vatv naslovil na upravo gleda-

slovenske 
gledališke dejavnosti v našem me
stu izreka Slovenska prosvetna 
zveza v Trstu kolektivu Sloven
skega gledališča iskrene in tople 
čestitke. SP Z se zaveda velikega 
kulturnega poslanstva, ki ga vr
ši naša največja umetniška usta- 
nova med našim ljudstvom, ka
kor tudi plemenitih in nesebič
nih, naporov njenega kolektiva z 
visoko umetniško ravnjo, za ka
tero je večkrat prejel pomembna 
priznanja doma in v matični do
movini. Obenem s čestitkami po
šilja SPZ Vaši ustanovi najtoplej
še želje, da bi Vaš kolektiv kot 
nosilec gledališke tradicije v Tr
stu dosegel še večje uspehe » 
bodočnosti.»

Dr. Frane Tončič pa je v ime
nu začasnega odbora za upravo 
Kulturnega doma poslal SG na
slednje pismo:

»Ko Slovensko gledališče v Tr
stu, ki je dolgo vrsto let z ve
liko požrtvovalnostjo m v tež
kih okoliščinah izpolnjevalo svoje 
plemenito kulturno poslanstvo 
med tržaškimi in drugimi Slouen- 
ci tostran meje, danes končno v 
dostojnih prostorih praznuje 20- 
letnico povzetja svojega uspešne
ga delovanja, se klanjamo spomi
nu vseh tistih njegovih članov, 
ki so žal omahnili, ne da bi doča
kali ta lepi in pomembni jubilej 
in izražamo vodstvu in vsem ak
tivnim članom tega našega Slo
venskega gledališča prisrčne če
stitke in tople želje za nadaljnje 
uspehe.>

Slavnost se je zaključila s po
delitvijo kolajn in spominskih li
stin tistim članom kolektiva, ki 
so že vseh 20 let njegovi zvesti 
in aktivni člani bodisi kot igral
ci, bodisi kot tehnično osebje. 
Upravnik prof. Rado Rauber je 
ta priznanja podelil odrskemu de
lavcu Ferdu Ko-košarju, igralcu 
Radu Nakrstu, igralcu Stanetu 
Raztresenu, igralki Zlati Rodoško- 
vi, odrskemu mojstru Jožetu 
Sedmaku in igralcu Danilu Turku.

Celotni kolektiv pa je prejel 
tudi številne košare in šopke 
cvetja, ki so jih poklonile razne 
ustanove in zasebniki med kate
rimi SKGZ, SPZ, kolektiv idrij
skega rudnika itd.

V foyerju balkona je uprava 
gledališča za to priložnost prire
dila tudi gledališko razstavo, ki 
v plakatih, slikah, scenskih ma
ketah in drugih dokumentih na 
lep in pregleaen način ponazoru- 
je 20-letno delovanje gledališča. 
Razstava je bila predmet velike
ga zanimanja prisotnih.

........""".............................................. ............. ..................... ................................................. .

Delen sporazum Anglije in Zambije 
o zaščiti elektrarne v Karibi

Danes bodo prispela v Zambijo prva angleška letala z vojaki - Nadaljujejo se pogajanja
LUSAKA, 2. — Nocoj so v Lusaki 

javili, da bodo jutri prispela v 
Zambijo angleška letala skupno z 
angleškimi vojaki. Vojaki bodo pri
šli iz Kenije. Kar se tiče letal, pri
čakujejo prihod desetih prevoznih 
letal, ki bodo prevažala vojake 
RAF in njihovo opremo. V N’Doli 
na področju rudnikov bakra priča
kujejo prihod desetih prevoznih le
tal in deset lovskih reaktivnih le
tal «Javelin».

Britanski minister za odnose s 
Commonvvealthom Bottomley se je 
danes ves dan pogajal s predsed
nikom Kaundo o prihodu angleških 
vojakov v Zambijo. Zunanji mini
ster je davi pred odhodom v Adis 
Abebo na konferenco OAE izjavil, 
da je za Zambijo angleška vlada 
odgovorna za rodezijski problem 
in zato morajo Angleži prvi upora
biti vojaško silo, razen če ne bodo 
tega prisiljeni storiti Afričani. Zve
delo se je, da se Kaunda in Bo- 
tom'ey strin infa glede morebitne 
vloge britanskih čet v Zambiji, 
sporazumeti pa se je treba še o

številu čet, ki jih bodo poslali v | dezijo. Pripomnil je, da VeliKa Bri- 
C? ,° nJih razmestltvi- VI tanija sedaj lahko sama nadzoru-Adis Abebi je ganski minister za 

načrtovanje izjavil, da hoče Gana 
takoj učinkovito vojaško akcijo. Do
dal je, da se je v Gani ponudilo 
štiri tisoč oseb, da bi služile v vo
jaški milici, katere ustanovitev je 
predsednik Nkrumah napovedal v 
preteklih dneh.

V Londonu Je predsednik vlade 
Wilson sporočil v spodnji zborni
ci, da sta se britanska in zambij
ska vlada sporazumeli o navzočno
sti odreda RAF v Zambiji, ki naj 
ščiti jez pri Karibi. Dodal je, da 
se v Lus«w nadaljujejo pogajanja, 
da se pošlje v Zambijo bataljon 
britanske pehote

Tudi on je izjavil, da se nadalju
jejo pogajanja glede razmestitve 
britanskih vojakov in glede njiho
vega števila. Dalje je Wilson izja
vil, da vlada nima sedaj nobenih 
načrtov za morebitno sklicanje 
konference ministrskih predsedni
kov Commonwealtha v zvezi z Ro

je sedanje stanje. Ni pa izključe
na možnost, da bi upoštevali zmož
nost poslanstva Commonwealtha 
Pripomnil pa je, da ime bi hotel 
svetovati predsednik avstralske vla
de Menziesu, naj bi začel pogajanja 
z nezakonito oblastjo.«

Zarnbijska vlada je nocoj sDoro- 
čila, da je sporazum o prihodu 
angleških letal in vojakov RAF v 
Zambijo ločen od pogajam za pri
hod angleške pehote, da zaščiti jez 
v Karibi. O tem se še vedno po- 
gajajo. Dalje je vlada sporočila, da 
sta si zambijska in angleška vlada 
pridržali pravico akcije in da se 
Zambija ne odpoveduje pravici pri
hodnjih vojaških korakov in zlasti 
pravici, da se obrne za vojaško po
moč na druge države.

V Salisburyju se govori, da je 
Smithova vlada pripravila načrte za 
uničenj;: električne centrale pri Ka
ribi. ki je na rodezijskem ozem
lju, za primer, da bi britanske ete 
prekoračile mejo. ,

Senat je ob neprijetnem ozračju 
masovne demonstracije invalidov in 
bivših vojaških obveznikov odobril 
proračun za prihodnje leto. Zara
di demonstracij je bil prisiljen za 
nekaj časa prekiniti razpravo, ker 
je edini prisotni podpredsednik 
sprejel delegacijo bivših invalidov.

V ospredju političnih vprašanj 
pa je bila zunanjepolitična debala 
v poslanski zbornici, v katero so 
včeraj posegli vidnejši predstavni, 
ki PS11JP, KP1, PRI, PLI in 
PDIUM in ki se bo danes nada
ljevala z odgovorom predsednika 
vlade Mora na vrsto zapletenih in 
delikatnih vprašanj: o italijanskem 
stališču glede vključitve Kitajske v 
OZN, o atomski oborožitvi in o 
stališču Italije glede vojne v Viet
namu.

Za odnose med Vzhodom in Za
hodom nad vse valnimi razgovori 
angleškega zunanjega ministra Ste- 
uarta v Moskvi so bili včeraj prak
tično zaključeni z daljšim razgovo
rom s predsednikom sovjetske vla
de Kosiginom. Načelno sta se spo
razumela, da bosta \Vilson in Ko
sigin izmenjala obiske. Stewart je 
po sovjetski televiziji izjavil, da so 
med Anglijo in Sovjetsko zvezo ne
soglasja glede podpisa sporazuma 
proti širjenju jedrskega oro ja in 
glede vojne v Vietnamu. Glede je
drskega orožja je izrazil mnenje, 
da nobeden od dosedanjih načrtov, 
ki so jih obravnavali v NATO ne 
nasprotuje načelu proti širjenju te
ga orožja Za Vietnam pa je dejal, 
da je potrebno sklicati konferenco 
vseh prizadetih držav, na kateri 
naj bi dosegli premirje. Zvedelo 
se je. da je Steivart rekel Gromi- 
ku, da oba zunanja ministra kot 
sopredsednika ženevske konference 
o Indokini ne moreta hiti posre
dovalca. Sinoči so podpisali konzu
larno konvencijo o odprtju brkin
skega konzulata v SZ in sovjetske
ga v Angliji, in sicer v krajih, ki 
ju morajo še določiti.

Poveljstvo južnovietnamske osvo. 
bodilne vojske je sporočilo, da so 
njene redne enote vrgle v oktobru 
in novembru iz boja devetnajst so- 
vrajnih bataljonov, med katerimi 
štiri ameriške peiiotne bataljone. 
Tudi v zadnjih štiriindvajsetih urah 
je bilo v raznih krajili več manj
ših spopadov. Medtem je McNarna- 
ra poročal Johnsonu o svojem obi
sku v Sajgonu in trdi se, da bi se 
utegnilo število ameri kih vojal.ov 
v Ju/nem Vietnamu povečati celo 
na 300.000 mož. Carapkin, sovjetski 
delegat v političnem odboru OZN, 
je izjavil včeraj, da bi to število 
doseglo morda tudi 500.000. Neki 
ameriški časnikar pa piše, da bo- 
do odslej vsak mesec odvrgli na 
Severni Vietnam 40.000 ton bomb 
namesto sedanjih 10.000.

Uradno so sporočili, da bodo da
nes prispela v Zambijo angleška 
letala skupno z angleškimi vojaki. 
V Londonu je predsednik vlade 
VVilson sporočil v parlamentu, da 
sta se britanska in zamhijska vla
da sporazumeli o navzočnosti odre- 
da RAF v Zambiji, ki naj bi šči. 
til jez pri Karibi.
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Vreme včeraj: Najvišja temperatu
ra 8,5, najnlija 2,7, ob 19. uri 6,2 
stop., zračni tlak 1013,2 stanoviten, 
vlaga 65 odst., brez vetra, nebo 3 
desetine pooblačeno, morje mirno, 
temperatura morja 11,8 stopinje. Tržašk dnevnik Danes, PETEK, 3. decembra

Frančišek
Sonce vzide ob 7.27 ln zatone ob 
16.23. Dolžina dneva 8.56. Luna 
vzide ob 13.55 in zatone ob 1.09.

Jutri, SOBOTA, 4. decembra
Barbara

SEJA DEŽELNEGA SVETA

Zaključek splošne razprave 
o deželnih nadzornih odborih

Večina zavrnila resolucijo KP1 o pravicah Slovencev z utemeljitvijo, 
da ne spada v razpravo o tem zakonu - Splošna zagotovila odbora 

in poročevalca glede pravic slovenske manjšine
Na včerajšnji seji deželnega sve

ta se je nadaljevala in končala 
splošna razprava o važnem zakon
skem osnutku o deželnem nadzor
stvu nad sklepi in akti krajevnih 
ustanov. Spregovorilo je še sedem 
svetovalcev, nakar so prišle na vrsto 
še razne resolucije; o nekaterih so 
glasovali, druge pa je odbor spre
jel kot priporočilo.

V razpravo so posegli še demo
kristjani Stopper, Chieu in Uril, 
komunist Pacco, odv. Skerk, Bet.to- 
li (PSIUP) in Bisol (PSDI). De- 
mokristjanski svetovalci so orisali 
razne plati osnutka in izjavili, da 
se strinjajo z njim.

Komunist Pacco je v začetku de
jal, da je njegova skupina že lani 
v novembru predložila osnutek o 
nadzorstvu nad krajevnimi ustano
vami. Sedanja razprava je pokaza
la, da je bila pobuda komunistov 
pereča, saj se je opirala na čl. 5 
ustave. Rekel Je tudi, da ne bi 
bilo treba ustanoviti več nadzornih 
odborov, to je deželnega za pokra
jine in pokrajinskega za občine. 
Dvome vzbuja tudi način imeno
vanja predsednika, ki naj bi ga 
po zakonskem osnutku imenoval 
predsednik deželnega odbor3, med
tem ko bi ga lahko izvolil člani. Go
vornik je končal z ugotovitvijo, da 
ima zakonski osnutek tudi svoje 
pozitivne plati, da pa vsebuje tudi 
mnogo nejasnih točk.

Odv. Skerk je rekel, da vsebuje 
osnutek važne novosti, saj uvaja 
bolj gibčno nadzorstvo, ki tudi bolj 
spoštuje avtonomijo manjših usta
nov. Vsekakor pa je v njem velika 
pomanjkljivost: slovensko prebival
stvo sploh ni omenjeno. Treba je, 
da se udeležijo upravljanja javnih 
zadev tudi ti naši državljani, Za 
tržaško ozemlje obvezuje london
ska spomenica oblasti, naj omogo
čijo zastopstvo v raznih funkcijah 
tudi državljanom slovenskega jezi
ka. Odv. Skerk je dejal, da je v ta 
namen predložil spreminjevalne 
predloge, da se zapolni ta vrzel. 
Svetovalec Bettoli (PSIUP) pa le 
dejal, da je zakonski osnutek po 
njegovi tehnični plati popoln, da 
pa ne zadovoljuje zahtev prebi
valstva.

Po razpravi so prišle na vrsto 
resolucije. Socialisti, komunisti in 
socialdemokrati so predložili vsak 
svojo resolucijo, po kateri naj bi 
v videmski pokrajini ustanovili o- 
krožje z decentraliziranimi uprav
nimi nalogami za ozemlje, za ka
tero je pristojno sodišče v Tolme- 
ču (Kamija). O teh\ BB je razvila 
precej dolga razprava., Povzel jo je 
predsednik Berzanti, ki je rekel, da 
je treba ločiti med pordenonskim 
okrožjem ki pomeni decentraliza
cijo državnih organov, ter med o- 
krožji, ki naj bi služila za decen
tralizacijo deželnih organov. Ber
zanti je rekel, da sprejme te tri 
resolucije kot priporočilo. Pred
stavnik KPI Decaneva je dejal, da 
umakne svojo resolucijo, da pa za
hteva glasovanje o socialistični. V 
glasovanju, ki je sledilo je večina 
glasovala proti resoluciji.

Med drugimi je komunistična 
skupina predložila tudi resolucijo 
o pravicah slovenske manjšine. Re
solucija najprej ugotavlja pomanj
kljivost državne in deželne zakono. 
daje o vprašanjih narodnostnih 
manjšin. Zatem izraža v imenu de
želnega sveta željo, da bi vse to 
vprašanje uredili z zakonom, ki bi 
upošteval vse njegove plati. Na 
koncu nalaga odboru obveznost, 
naj deluje pri uveljavljanju tega 
zakonskega osnutka o nadzorstvu 
tako, da se bodo v celoti spošto
vale narodnostne, gospodarske in 
kulturne pravice manjšine, da se 
ji zagotovi njen razvoj v najbolj
ših pogojih.

Resolucijo Je orisal svetovalec 
prof Šema, ki je rekel, da spada 
njen predmet v to razpravo ter da 
bo njegova skupina predložila v 
zvezi s tem tudi dva popravka k 
zakonskemu osnutku, saj se tudi 
vprašanje manjšin tiče krajevnih 
ustanov. Pri tem je Šema omenil 
tudi Morove izjave v Beogradu. 
Odbornik Vicario mu je odgovoril, 
da se zdi, da ni razprava o tem 
zakonu primeren predmet za vpra
šanje manjšin. To vprašanje je vse. 
državno in ga je treba rešiti z vse
državno zakonodajo. 2e ustava 
predvideva zaščito manjšin. Samo 
ob sebi je razumljivo, da bo od
bor vedno spoštoval pravice manj
šine. Kar se tiče zakona, ki bi vso 
to zadevo uredil, odbor ni zanj 
pristojen, sicer pa ni nikjer v za
konskem osnutku zapisano da se 
ne bodo ščitile pravice Slovencev. 
Sledilo je glasovanje o resoluciji, 
ki je bila zavrnjena, ker so oddali 
zanjo svoj glas samo svetovalci 
KPI, PSI in Skerk.

Po razpravi o resolucijah je ob
širno odgovoril vsem diskutantom 
poročevalec Coloni, ki je omenil 
zgodovinske in juridične preceden- 
se. Rekel je, da posvečajo vpra
šanju krajevnih avtonomij državni
ki in politiki pozornost že od ze
dinjenja Italije, žal so začetne cen
tralistične zasnove piemonteške za
konodaje, ki se je navdihovala po 
napoleonski, negativno vplivale na 
vso naslednjo zakonodajo. Fašizem 
je le še bolj poudaril centralizem. 
Zatem je Coloni dejal, da pomeni 
zakon korak naprej ter da je naša 
dežela hitro poskrbela zanj in s 
tem prednjačila pred drugimi. Kar 
se tiče deželnih nadzornih organov, 
je Coloni dejal, da pomeni usta
novitev osrednje komisije za nad
ziranje aktov pokrajin in štirih po
krajinskih odborov za nadziranje 
aktov občin najboljšo rešitev. Gle
de manjšine v zvezi z besedami 
odvetnika Skerka Je Coloni dejal, 
da se more postavljati v dvom 
volja odbora, da bi se ta vpraša
nja ugodno rešila, toda to je tre
ba storiti na pravem mestu in ob 
pravem času. Ker se tiče predstav
ništva slovenskih izvedencev v 
osrednjem nadzornem odboru ter 
v pokrajinskih nadzornih odborih 
je poročevalec Coloni dejal, da od
klonitev ne morata nikakor pome
niti neobčutljivosti v odnosu do 
vprašanj slovenske narodne manj
šine. Odbor in večina sta ponovno 
in stvarno dokazala svoje demo
kratično stališče v tem pogledu.

V primeru zakona, o katerem te
če razprava pa je očitno, da gre

za nadzorstvo krajevnih ustanov 
na splošno in da ni neposredne 
povezave z vprašanji slovenske na
rodne manjšine. Treba je tudi upo
števati izrecne pravne izreke ustav
nega sodišča o jurisdikciji glede 
zakonodaje o argumentih, ki se ti
čejo narodnostnih manjšin.

Slovenski izvedenci bodo lahko 
morebiti prišli v nadzorne orga
ne samo na podlagi dialektike med 
večino in manjšino v tržaškem in 
goriškem pokrajinskem svetu. Po
ročevalec je zaključil te besede s 
poudarjanjem svojega prepričanja, 
da se morajo vprašanja manjšine 
načenjati samo na pristojen način.

Z odgovorom poročevalca Colo- 
nija se je končal drugi dan raz
prave o omenjenem zakonskem os
nutku, danes pa se bo začela raz
prava o posameznih členih s po
pravki vred. Zakonski osnutek šte
je kar 48 členov.

Prva deželna komisija 
odobrila proračun

Prva okrepljena komisija dežel
nega sveta je včeraj na posveto
valni stopnji odobrila deželni pro
račun za leto 1966. Zanj so glaso
vali člani komisije KD, PSDI in 
PRI; socialisti in odv. Skerk so 
Se vzdržali, člani ostalih strank 
pa so glasovali proti.

Danes pa bo prva komisija raz
pravljala o zakonu o solidarnost
nem skladu, iz katerega bodo da
jali prispevke oškodovancem ne
urij. Ta zakon je namreč vlada 
zavrnila in bo moral deželni svet 
ponovno razpravljati o njem.

Danes seja obč. sveta
Danes ob 18.30 bo seja tržaškega 

občinskega sveta, ki bo med dru
gim razpravljal o izpopolnitvi 
predpisov glede staleža mestnih 
stražnikov, o reditvi in razširi
tvi Furlanske ceste (3. del — 25 
milijonov lir), o prispevku gleda
lišču Teatro Nnuvo za letošnje 
leto v znesku 16 milijonov lir itd.

Razen tega je na dnevnem re
du tudi resolucija, ki jo je pred
ložil svetovalec D. Adovasio, s 
katero se poveri zdravstveni ko
misiji naloga, da prouči problem 
zdravstvene vzgoje prebivalsty,a.,

Razgovor delegacij CfilL 
z odbornikom Marpillerom

V Trstu so se sestale delegaci
je FIOM-CGIL iz Trsta, Tržiča. 
Gorice, tajnik Delavske zbornice 
CGIL iz Vidma in deželni tajnik 
CGIL z deželnim odbornikom za 
industrijo Marpillerom. Namen se
stanka je bil, da bi izvedeli o izi
dih razgovorov, ki jih je imel 
odv. Marpillero z ministri, ki se 
zanimajo za podjetja z državno 
udeležbo glede programov in per
spektiv v podjetjih IRI v naši 
deželi (CRDA v Trstu in Trži

ču, OET v Tržiču, Safog v Gorici 
in rudnik v Rablju).

Spričo splošnih zagotovil, ki so 
jih dali ministri odborniku Mar- 
pilleru, je sindikalna delegacija 
CGIL orisala dejanski položaj 
na tem področju, zlasti pa v Sv. 
Marku v Trstu in Safog v Gorici.

Odložitev zaostritve 
gibanja lekarnarjev

Zveza lastnikov tržaških lekarn 
je sklenila, da bo odložila za 24 
ur zaostritev svojega protestnega 
gibanja v zvezi z INAM. Zato bo 
danes še dajala zdravila na re
cepte drugih zavarovalnih usta
nov, kot so E NADE L, ENFAS za 
železničarje Prav tako bodo še 
danes dajali zdravila na recepte 
INAM v okoliških lekarnah.

Obvestilo Konzorcija 
zaradi naftovoda

Tajništvo Konzorcija obvešča raz
laščence prve skupine v Dolini, ki 
so vložili tožbo proti ponudeni od
škodnini, naj ne sprejmejo še no
bene dokončne odločitve, ker se 
Konzorcij še vedno pogaja z druž
bo za naftovod glede odškodnine. 
Vsekakor bo tajništvo Konzorcija 
sklicalo prihodnji teden v Dolini 
sestanek, da bi sklepali o zadevi.

Prav tako obvešča tajništvo Kon
zorcija tudi drugo skupino razla
ščencev, da je prejelo tudi zanje 
odškodninske ponudbe, ki jih bo 
tajništvo pojasnilo na sestanku pri
hodnji teden. Zato opozarja zlasti 
svoje člane iz druge skupine, naj 
se ne prenaglijo in naj ne izdaja
jo komurkoli kakršnokoli poobla
stilo, ker bo verjetno prišlo do re
šitve brez vsake tožbe in nepotreb
nih stroškov.

Skupščina PSI
Predstnočnjtm je bila skupščina 

članov sekcije mestnega središča 
PSI, na kateri je pokrajinski taj
nik Pittoni poročal o političnem 
položaju in o sklepih nedavnega 
kongresa stranke. Po izčrpni raz
pravi je skupščina odobrila poro
čilo in Izvozila nov vodstevni od
bor, v katerem so Foti, Mayer, 
Mislei, Petronio, Radivo, Ruan in

SEJA VODSTVA TRŽAŠKE TRGOVINSKE ZBORNICE

Prihodnji tržaški mednarodni velesejem 
s še večjim poudarkom na lesni stroki

Zahvala zbornice ministru Spagnolliju za njegovo razume
vanje pri reševanju gospodarskih vprašanj tržaškega emporija

Na zadnji seji vodilnega odbora i stvu za trgovinsko mornarico Spa- 
trgovinske zbornice je predsednik gnolliju zahvalno pismo za razu- 
dr. Caidassi poročal o posegih mevanje in prizadevanje pri rešs-

[)6Iro sioniit nnennrjrirclziVi tmvoioni trJd.zbornice in uporabnikov tržaške lu
ke glede napovedanega povišanja 
pristaniških tarif. Kakor znano, je 
generalni vladni komisar dr. Maz- 
za te dni sklenil za sedaj odložiti 
podpis zadevnega pooblastila. Pred
sednik je še povedal, da je treba 
tudi nastopu trgovinske zbornice 
pri prizadetih ministrstvih pripisa
ti uspeh, da je vlada določila za 
modernizacijo tržaške luke 2,5 na
mesto ene same milijarde lir. Če
prav ne pomeni ta vsota posebno 
mnogo glede na potrebe našega 
pristanišča, bo vendar mogoče s 
temi sredstvi urediti vsaj najnuj
nejša dela in nakupiti nekaj nove 
opreme, tako da se bo lahko pro
duktivnost luke vsaj deloma pove
čala, hkrati z znižanjem manipula
cijskih stroškov. Člani vodilnega 
odbora so sklenili poslati ministr-Zadel.

■im...... .................................................... ...................................m..... ................................................................................

ENOTNA SKUPŠČINA USLUŽBENCEV JAVNIH SKLADIŠČ

Člani vseh sindikatov postavili 
zahteve za rešitev krize v luki

Rešiti je treba vprašanja pristaniške ustanove, primanjkljaja 
Javnih skladišč in sklenitve nove delovne pogodbe

1. decembra ob 18. uri je bila 
v veliki dvorani pomorske postaje 
enotna skupščina uslužbencev Jav
nih skladišč. O njej so izdala taj
ništva vseh treh sindikalnih or
ganizacij poročilo,, ki pravi, da so 
hoteli s tem delavci pokazati jav
nemu mnenju, da strnjeno zago
varjajo stališča, ki so jih nakaza
li v svojih poročilih voditelji sin
dikalnih organizacij 

Na skupščini so poudarili, da je 
odložitev pogajanj za obnovitev 
delovne pogodbe dokaz čuta od
govornosti, da se ne razpršijo e- 
nergije in sile za reševanje ne
kega posebnega vprašanja, marveč 
da se osredotoči vsa odločnost na 
osnovno vprašanje, na katero 
so opozorili že s spomenico v ju
liju, . »zaročeno pristojnim politič
nim in gospodarskim oblastem. Na 
skupščini so obsodili zlasti zavla
čevanje Ustanovitve stanove tr
žaškega pristanišča, ki bi lahko 
rešila hudo . stisko Javnih skla
dišč. Na skupščini so pozvali vse 
kategorije in gospodarske skupi
ne, ki delujejo v pristanišču, naj 
se domenijo s sindikalnimi orga
nizacijami o skupni akciji v o- 
brambo tržaškega pristanišča. Sin
dikalne organizacije so izjavile, da 
so pripravljene na skupni sesta
nek. Na koncu je skupščina odo
brila poročila in je pooblastila sin
dikalne organizacije, da začnejo 
takoj vse tiste akcije, vštevši stav
ko, ki bi bile potrebne za ures
ničenje smotrov, ki so: obramba 
funkcija tržaškega pristanišča, do-
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Povečana predpraznična aktivnost prijateljev tuje lastnine

Tatovi izropali tobakarno: 
nad pol milijona plena

Odnesli so 178.000 lir v gotovini ter skoraj 
800 zavojčkov cigaret in drugih artiklov

V teh dneh pred nrazniki so se 
tatovi pridno spravili na delo in 
vsak dan mora črna kronika bele
žiti vrsto tatinskih podvigov. Tudi 
predvčerajšnjim ponoči so bili ta
tovi pridno na delu. Obiskali so to
bakarno 50-letnega Luigija Spanga- 
ra v Ul. Valmaura 1 in odnesli pre
cejšen plen. Tatovi so odnesli 178.000 
lir in skoraj 800 zavojčkov cigaret, 
bonbonov, ženskih nogavic, roka
vic, igralne karte in drugo v skupni 
vrednosti nad 320 tisoč lir. Nočni 
podvig v tobakarni je tatovom pri
nesel nad pol milijona lir plena.

Neznanci so v tobakarno prišli 
skozi vrata, ki se odpirajo na stran
sko neobljudeno ulico. V notranjo
sti tobakarne so nato nemoteno 
tlačili v vreče zavojčke cigaret in 
bonbone. Imeli pa so tudi srečo, 
ker se Spangaru prejšnjih večer ni 
zdelo potrebno odnesti dnevni in- 
kaso. Pustil je omenjenih J.78.000 
lir v predalu, kjer so Jih tatovi na
šli in seveda pobrali.

Tatvine se Je naslednjega jutra za
vedel Spangaro, ko je prišel odpi
rat tobakarno. Zglasil se je na poli
ciji in povedal kaj se mu je pri
petilo. Agenti so uvedli preiskavo.

Avtomobilist podrl 
dijakinjo v Ul. Valerio

Se ena dijakinja je včeraj zjutraj 
postala žrtev prometne nesreče, ker 
je neprevidno prečkala cesto. 12- 
letna Mariagrazia Chermaz iz Ul. 
Valerio 146 je ob 8. uri stopila iz 
veže stavbe v kateri stanuje, ker Je 
bila namenjena v šolo. Ne da bi 
se prej prepričala, ali je cesta pro
sta, je Chermazova stopila s ploč
nika in šla čez cesto Prav 
tedaj Je v smeri proti središča z 
avtom TS 61979 privozil 53-letni Bo- 
nifacio Zacchigna z Opčin 14 in 
deklico podrl, čeprav se je na vse 
načine skušal izogniti trčenju. Po
nesrečeno dijakinjo so z rešilnim 
avtom odpeljali v bolnišnico, kjer 
so jo sprejeli na nevrokirurški od
delek. Zdraviti se bo morala 8 dni 
zaradi udarcev in ran po glavi in 
udih ter začasne izgube spomina.

Šoferka podrla 
pešca na pločniku

Dokaj nenavadna nesreča se je 
pripetila včeraj okrog 12.30 v Ul

San Michele na vogalu Ul. Testi. 
Ob tisti uri je na omenjenem vo
galu stal 46-letni uradnik Giuseppe 
Velušček iz Ul. Bazzoni 7 in se 
pogovarjal z znanci. Tedaj Je na
vzdol po Ul. San Michele z avtom 
TS 80523 privozila 21-letna Flavia 
Poletu iz Ul. Cappello 3 in hotela 
zaviti v Ul. Testi. Ko se je znašla 
na križišču, pa je mlada šoferka 
izgubila nadzorstvo nad avtom, za
vozila na pločnik in podrla Velušč
ka. Pri padcu se je uradnik hudo 
pobil po glavi, levi strani čela in 
obrvi. Z rešilnim avtom RK ro ga 
odpeljali v bolnišnico, kjer so ga 
pridržali na nevrokirurškem oddel
ku s prognozo okrevanja v 12 dneh. 
Na kraju nesreče so potrebne for
malnosti opravili agenti prometne 
policije.

končna finančna obnova Javnih 
skladišč, ustanova za tržaško pri
stanišče in pozitivni zaključek po
gajanj za delovno pogodbo.

Povišana glavnica 
podjetja CRDA

V smislu sklepa, ki so ga sprejeli 
na občnem zboru 30. Junija letos, 
bodo Združene jadranske ladjedelni
ce povišale glavnico pedjetja od 
sedanjih 3 na 15 milijard lir. V 
ta namen bodo v kratkem izdali 12 
milijonov novih delnic po 1000 lir. 
Podpisniki novih delnic, med ka
terimi imajo prednost stari delni
čarji, bodo morali položiti pet de
setin podpisane glavnice do konca 
tekočega, preostalih pet desetin pa 
do konca prihodnjega leta.

strani sodih hišnih številk. V Ul. 
Paganini bo to pravilo odslej ve
ljalo na strani sodih, v Ul. Pon- 
chielli pa na strani lihih številk. 
Da bi vsaj deloma razbremenili 
vozlišče pred kavarno Fabris, na
meravajo postaviti izhodiščno po
stajo openskega tramvaja na Trgu 
Scorcola, odtod naprej pa bi pot
niki z istim listkom nadaljevali 
vožnjo v mesto z avtobusom št. 28.

Sestanek trg. zbornic 
17. nov. v Vidmu

V petek 17. decembra bo v Vid
mu posebno zasedanje predstavni
kov trgovinskih zbornic iz Trsta, 
Gorice, Vidma, Trevisa in Benetk 
ter združenja za notranje vodne 
poti v severni Italiji (ANIAI). 
Na sestanku, kateremu bo priso
stvoval tudi podtajnik na ministr
stvu za javna dela Romita, bodo 
ponovno vzeli v pretres stari načrt 
o speljavi notranje vodne poti od 
Tržiča do Benetk. Ustrezni elabo
rat, ki so ga sprejeli vsi pri
stojni organi, je bil izdelan pred 20 
leti, saj so ga v odobritev pred
ložili že leta 1946, vendar ni doslej 
prišlo do njegova realizacije v prvi 
vrsti zaradi pomanjkanja denarnih 
sredstev. Uresničitev tega načrta bi 
namreč zahtevala najmanj okoli 15 
milijard lir. Na videmskem sestan
ku bodo poročali tudi o možnostih 
za najetje posebnih posojil ter o 
prispevku javnih organizacij in u- 
stanov za speljavo nove vodne poti.

Openski tramvaj odslej 
le do predzadnje postaje?

Občinski odbor za mestni pro
met se je sinoči sestal, da bi raz
pravljal o nekaterih vprašanjih, ki 
zadevajo cestni promet po nekate
rih tržaških ulicah. S prihodnjim 
tednom bodo v mestni promet 
vnesli nekaj sprememb; zamenjali 
bodo vozno smer v ulicah Valdi- 
rivo in Torrebianca; filobusni li
niji št. 1 in 19 bodo preusmerili 
z Ul. Geppa na Ul. Ghega; na Na
brežju 3. novembra bodo odpravili 
pločnike sredi cestišča, v Ul, sv. 
Frančiška bodo uvedli začasno u- 
stavljanje vozil od istoimenskega 
trga do Ul. Carducci, in sicer na
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Ustanovitev tečaja 
za dietiste v Trstu

Pokrajinski odbor je na svoji 
zadnji seji razpravljal o proble
mu ustanovitve tečaja za dietiste 
pri ženskem tehniškem zavodu v 
Trstu. Odbornik Vigifti je v Svo
jem poročilu poudaril važnost te
ga tečaja za vso deželo, ker bi se 
tako preprečilo, da bi razne usta
nove iskale diplomirane dietiste v 
drugih pokrajinah.

Na svojem novem sedežu v Ul. 
sv. Frančiška bo omenjeni ženski 
zavod tmel primerne prestore in 
naprave za tak tečaj, ki zanima 
več tržaških družin. Dekleta, ki 
namreč hočejo doseči tako diplo
mo, imajo zdaj najbližji tečaj 
v Padovi.

Predsednik pokrajine Je zago
tovil, da se bo zavzel na pristoj
nem mestu za ustanovitev takega 
tečaja v Trstu.

vanju gospodarskih vprašanj trža
škega emporija.

Dr. Caidassi je nadalje poročal o 
stikih, ki jih je navezala zbornica 
pri pristojnih organih, da bi pri
pravila parlament do tega, da bi 
v čimkrajšem času vzel v pretres 
vprašanje ustanovitve pristaniške u- 
stanove v Trstu.

Predsednik je tudi povedal, da se 
je pred kratkim v Rimu sestal z 
ministrom za zaklad Colombom. 
Na sestanku sta razpravljala o u- 
stanovitvi medicinske in kirurške 
fakultete na tržaškem vseučiljišču.

Glavni tajnik zbornice dr. Štein- 
bach je kratko omenil program za 
tržaški velesejem 1966, ki bo še 
bolj kakor doslej specializiran na 
prikazovanju lesnih in pohištvenih 
izdelkov. Dr. Steinbach je omenil, 
da bo za realizacijo tega načrta 
skrbel poseben izvršni odbor.

Dr. Caidassi je za tem poročal o 
svoji udeležbi na letnem sestanku 
predstavnikov zveze trgo vinskih 
zbornic in držav evropske gospo
darske skupnosti, in na kratko o 
vprašanju podjetja Crane-Orion, ki 
je zašlo v znano krizo in iz ka
tere ji bo menda pomagala poseb
na finančna družba pod pokrovi
teljstvom štivanske papirnice, ki so 
zdaj pogaja za prevzem podjetja. 
Dr. Caidassi je nato povedal, da 
je trgovinska zbornica naredila po
trebne korake, da bi bila uradno 
sprejeta v izvršni svet združenja 
jadranskih pristanišč.

V Vidmu je bil 23. oktobra sesta
nek predstavnikov deželnega zdru
ženja trgovinskih zbornic. Na se
stanku, ki mu je predsedoval ing. 
Q. Rigonat, je docent tržaške uni
verze prof. Bazo uradno prikazal 
svojo študijo o gospodarskem načr
tovanju in jo tudi kratko orisal. 
Dr. Bazo je na kratko poročal o 
proučevanju industrijskega razvoja 
na posameznih področjih dežele 
Furlanije-Julijske krajine, pri če
mer sodelujeta zlasti tržaška uni
verza in deželna uprava. Na videm
skem sestanku so še razpravljali o 
izvršnih zakonih, ki zadevajo in
dustrijo in trgovino na naših pod
ročjih ter o nadzorstvu, ki ga bodo 
nad temi dejavnostmi izvrševale 
trgovinske zbornice.

Na koncu je vodstvo zbornice 
opravilo še nekaj upravnih poslov, 
in je med drugim sklenilo podeliti 
tudi letos poseben denarni prispe
vek za Miklavžev sejem.

Državna pomoč 
liričnim ustanovam

Odbor za notranje zadeve pri po
slanski zbornici je sinoči pod pred. 
sedstvom ministra za turizem in 
prireditve Corone odobril predlog 
o podelitvi pomoči liričnim ustano
vam v poslovnem letu 1965-66. Med 
gledališči, ki bodo deležna omenje
ne pomoči, je tudi občinsko gle
dališče Verdi. Vsa gledališča bodo 
lahko najela pri Kreditnem zavo
du, ki ga sestavljajo italijanske 
hranilnice in posojilnice, skupno 
največ do 5 milijard lir posojil. Na 
zadnji seji upravnega sveta gleda-

IZ TRŽAŠKIH SODNIH DVORAN

Poostrena kazen zaradi tatvin 
v Standi in drugih lokalih

Prizivni proces proti mladeničem, ki so zagre
šili okrog 30 tatvin, prometnih prekrškov itd.

Pred prizivnim sodiščem (pred
sednik Franz, tožilec Marši, zapis
nikar Parigi) se je moral zagovar
jati 38-letni Candido Frascarolo iz 
Gorice — Ul. Rocco 2, ki je bil 
obtožen da je kradel v Standi in 
v gostilni Belvedere v Ul. Terza 
Armata v Gorici, kjer je bil u- 
služben kot natakar od oktobra 
1963 do oktobra 1964.

Pri Standi so ga presenetili la
ni 26. junija, ko je skušal odnesti 
skrito pod plaščem steklenico wi- 
skyja, katero je potem baje skril 
pod neko prodajno mizo.

Obtožnica je nadalje trdila, da 
je Frascarolo ukradel v omenje
ni trgovini še druge steklenice 
žganja.

V gostilni Belvedere pa je po 
izjavi gostilničarja Del Ponta ob
toženec odnesel dežni plašč, sta
rinsko uro in razne druge pred
mete.

Pred kazenskim sodiščem v Go
rici je obtoženec odločno tajil ta
tvino pri Standi. Glede tatvine v 
gostilni pa je dejal, da je vzel 
/ obešalnika plašč, ki je tam vi
sel že kakih 10 dni, ker je mi
slil, da ga je kdo pozabil. Tudi 
krajo drugih predmetov je zani
kal ter dejal med drugim, da mu 
je neko vazo podarila gostilničar
jeva žena

Goriško kazensko sodišče je ob
toženca spoznalo za krivega obeh 
prekrškov (glede dogodka pri 
Standi je menilo, da je šlo le za 
poskus tatvine steklenice wi- 
•kyja) ter ga obsodilo za prvi 
prekršek na 20 dni zapora in 20 
tisoč lir globe, a za drugega na 
3 mesece zapora in 70.000 lir 
globe.

Proti tej razsodbi sta se prito
žila prizadeti Franscaroli in ge
neralni prokurator. Prizivni sod
niki so v bistvu sprejeli zahtevo 
generalnega prokuratorja. Menili 
»o, namreč, da v primeru Stande 
ni šlo zgolj za poskus, temveč za 
pravo tatvino. Spričo tega so ga 
obsodili za ta prekršek na 7 me
secev in 3 dni zapora ter na 20 
tisoč lir globe. Glede drugega pre
krška pa so upoštevali določene 
olajševalne okoliščine ter so ne
koliko znižali kazen, ki jo je iz
reklo prvostopno sodišče. Na vsak 
način bo moral Frascaroli pre
stati v zaporu 8 mesecev in 4 
dni zapora ter plačati 46.000 lir 
globe.

Pred istim sodiščem se je mo
rala zagovarjati tudi trojica mla
deničev, ki so pred časom zagre
šili več kot 30 tatvin, cestnih pre
krškov itd.

V tem primeru je šlo za dva 
mladeniča, ki sta se mladoletna, 
in sicer za Walterja J. in Sergu 
S. Tretji soudeleženec pa je že 
znani Luigi Ranalli, o katerem se 
je že večkrat pisalo v dnevntn 
časopisih.

Roka pravice je najprej zase
gla Ranallija. Nekega dne so ga 
r.amreč policisti zasačili na cesti, 
ki pelje iz mesta proti Opčinam. 
Kmalu po ovinku blizu kamnolo
ma je Ranalli opazil policijske a- 
gente. Sunkovito je obrnil svoie 
vozilo ter skušal zbežati. Polici
sti pa so ga dohiteli in ustavili. 
Mladenič je takoj priznal, da je 
avto ukraden. Pri pregledu pa so 
mu ugotovili tudi rano na ro
ki. Od kod ta rana? Ranalli je 
priznal, da se je ranil prejšnji 
dan pri neki tatvini na obalni 
cesti.

Druga dva mladoletnika pa so 
policisti zasledili na podlagi ne
katerih drugih tatvin. Oba sta 
priznala, da sta nekatere tatvine 
zagrešila v družbi z Ranallijem.

Tako je prišlo do razsodbe pr
vostopnega sodišča. Ranalliju so 
tedaj prisodili 3 leta in 6 mesecev 
zapora ter 110.000 lir globe, 3 me
sece pripora in 20.000 lir denarne 
kazni.

Prizivni sodniki niso v bistvu 
spremenili razsodbe prvostopnega 
sodišča. Odločili so samo, da se 
oba mladoletna obtoženca takoj 
izpustita na svobodo. Predsednik 
Franz je obema priporočil, naj se 
spametujeta.

Hlod so položili 
na progo v Barkovljah

Na železniški progi v Barko yl jan 
je včeraj ležalo meter ln pol dol
go ter 25 cm debelo deblo, ki je bi
lo postavljeno čez tračnice. V de
blo je, na srečo brez posledic, trčil 
elektromotor vlaka ES, ki je Iz Ju
goslavije vozli proti Trstu, kamor 
bi moral privoziti ob 17.20. Preiska
vo so uvedli agenti železniške po
licije. Zdi se, da so deblo postavili 
na tračnice brezvestni fantiči, ne 
vedoč, da bi bila lahko omenjena 
ovira vzrok hude nesreče.

lišča Verdi so sklenili postaviti 
proračun za prihodnje poslovno le
to na osnovo 800 milijonov lir.

Sestanek sindikalistov 
z odbornikom Giustom

Včeraj zjutraj je bil na deželi 
sestanek med tajnikom FILCA — 
DZ De Gisssijem, tajnikom FIL 
LEA-CGIL Criscentijem in odbor 
nikom za delo Giustom glede spo 
ra, ki je nastal v podjetju Ital 
cementi v Trstu zarad; sklepa 
ravnateljstva, da suspendira dva 
čiana notranje komisije.

Odbornik Giust je obljubil, da 
se bo za stvar pozanimal, in se 
je obvezal, da bo sklical v četr
tek obe stranki za proučitev te
ga vprašanja.

Turizem v oktobru
V preteklem oktobru Je dal turi

stični promet na našem področju 
51.327 nočitev, od tega 30.575 doma
čih in 20.752 tujih turistov. V prvih 
desetih mesecih so pri domačih tu
ristih zabeležili skupno 336.250, pri 
tujcih pa 265.651 nočitev. V pri
merjavi z ustreznim razdobjem 
lanskega leta je turistično gibanje 
letos znatno napredovalo, saj so 
v prvih desetih mesecih lani zabe
ležili 308.432 nočitev domačih in 
261.253 nočitev tujih turistov.

Avto trčil v zid, 
potnik ranjen, šofer ne

Na opazovalni oddelek bolnišni
ce so včeraj zjutraj sprejeli 23-Iet- 
nega kurjača Silvana Rozza iz Ul. 
Pier della Francesca 9, ki je ma
lo prej postal žrtev prometne ne
sreče. Rozzo se je peljal v avtu 
TS 28139. ki ga je po Ul. Pinde- 
monte proti Bošketu vozil 23-letni 
mehanik Vincenzo Blasi iz Ul. San 
Pelagio 5. Ko je Blasi privozil v 
bližino Acegatove električne kabine, 
je iz še nepojasnjenih razlogov iz
gubil oblast nad avtom, zavozil na 
levo in treščil v vogal stavbe pivo
varne Dreher.

Pri trčenju se je Rozzo v notra
njosti avta ranil po obrazu in nad 
levim očesom, Blasi pa je ostal 
nepoškodovan. Ponesrečenega Rozza 
so odpeljali v bolnišnico, kjer se 
bo moral zdraviti 8 dni. Pri trče
nju se je avtomobil precej poško
doval.

Nesreči na ladji 
in v ladjedelnici

Na delu se Je včeraj zjutraj po
nesrečil 50-letni delavec Renato Cec- 
cot iz Ul. RIgutti 29, ki je usluž- 
ben pri podjetju Zennaro v Ul. Bat- 
tisti 4. Ceccot je okrog 10. ure šel 
na ladjo «Usodimare», ki je zasi
drana v Tržaškem arzenalu, da bi 
na nekem oknu zamenjal šipo: 
Ko je hodil po krovu, je nenado
ma z levo nogo udaril v železo, ki 
je štrlelo iz ladijske ograje. Pri 
tem se je hudo pobil po pogačici. 
Ceccota so z rešilnim avtom odpe
ljali v bolnišnico, kjer so ga s 
prognozo okrevanja od 10 do 20 
dni sprejeli na ortopedski oddelek.

V mehanični delavnici Corazza v 
ladjedelnici Sv. Marka, kjer <e za
poslen, se je včeraj ponesrečil 57- 
letni delavec Antonio Lorenzi iz 
Darisa pri Tržiču, Ul. Petrarca 46. 
Ko je hodil po oddelku delavnice, 
se je Lorenzi spotaknil ob električ
no žico, ki je ležala, na tleh, izgu
bil ravnotežje in padel na železno 
pločevino. Pri tem se je pobil in 
ranil po glavi, sencih in le rem 
kolenu. Ponesrečenca so z avtom 
RK odpeljali v bolnišnico, kjer so 
ga s prognozo okrevanja v 10 dneh 
sprejeli na nevrokirurški oddelek.

Razna obvestila
Tržaški filatelistični klub «L. KO

ŠIR* bo imel v nedeljo, 5. t. m. od 
10. do 12. ure redni sestanek v klub
skih prostorih. Ul. Montecchi 6. Na 
sestanku se bodo delile novitete.

Včeraj-danes
ROJSTVA, SMRTI IN POROKE
Dne 2. decembra se je v Trstu ro

dilo 9 otrok, umrlo pa je 15 oseb.
UMRLI SO: 81-letna Aliče de Zat- 

toni, 60-letna Julia Maria Uhler, 60- 
letni Valentino Lusin, 65-letna Sotla 
Zochling vd. Rossmann, U-letna Oria- 
na Fonda, 82-letnl Cp.rlo Cerniava, 
78-letna Teresa Simonelll vd. Simo
ni, 79-1 e tnl Innocente Rinaldi. 54- 
letni Cornelio Pasian, 67-letni Gio- 
vanni Delconte, 1 leto stari Gian- 
franco Longo, 3 mesece stari Do- 
niele Zgur, 81-letnl Antonio Bassa- 
nese, 64-letna Emrtia Ivessa por. Gla- 
cometti, 75-letna Maria Rlsigari.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(29. 11. — 5. 12.)

Giustl, Ul. Bonomea 93 (Greta), dr, 
Rossettl, Ul. Combl 19. dr. Signori, 
Trg Ospedale 8. Tamaro et Neri, Ul. 
Dante 7, Godina, Trg S. Glacomo 
1, Alla Minerva. Trg sv. Frančiška 
1, Al Due Mori, Trg Uniti 4, G. Pa- 
pa. Ul. Felluga 46 (Sv. Alojz),

Od 13. do lt. ure 
Godina. Trg S. Glacomo 1, Alla 

Minerva, Trg sv. Frančiška 1, A| Due 
Mori, Trg UnltS 4, G. Papa. Ul. Fel
luga 46 (Sv. Alojz).

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
Giustl, Ul. Bonomea 93 (Greta), 

dr. Rossettl. Ul. Cornbu 19, dr. Si
gnori, Trg Ospedale 8, Tamaro et 
Neri. Ul. Dante 7.

MLADINSKI KROŽEK 
OPČINE

priredi danes, 3. t. m. ob 20.30 
v dvorani Prosvetnega društva

literarni veter 
tržaških srednješolcev

Pridite vsi in podprite s svojo 
prisotnostjo tiste mlade ljudi, 
ki jim je pri srcu slovenska 
beseda.

(Dvorana bo zakurjena)

PEVSKI ZBOR «J. GALLUS*

priredi ob 60-letnici 
pevovodje UBALDA VRABCA

večer Vrabčevih pesmi
dne 4. decembra ob 21. uri 

v mali dvorani 
Kulturnega doma 
Vstopnina 500 lir 

Pevci, ki se izkažejo z legiti
macijo svojega zbora, imajo 

40 % popusta.
Zaradi omejenega števila se
dežev prosimo, da si občinstvo 
pravočasno nabavi vstopnice 
v Tržaški knjigarni, Ul. sv. 

Frančiška 20

Slovensko gledališče v Trstu
JUBILEJNA SEZONA 1965—66

V nedeljo, 5. decembra 
ob 16. uri

SAŠA ŠKUFCA (Po Grimmu)

JANKO in METKA
Otroška spevoigra 

v treh dejanjih
Rezervacija vstopnic za vse 
predstave na tel. 734-265 vsak 
dan od 11. do 14. ure. Prodaja 
vstopnic eno uro pred pričet
kom predstav pri blagajni Kul
turnega doma.
Prosimo cenj. občinstvo, da 
dvigne rezervirane vstopnice 
vsaj petnajst minut pred pri
četkom. — Med predstavami 
deluje bar Kulturnega dom.

P. d. IGO GRUDEN 
Iz Nabrežine,

priredi v nedeljo, 5. t. m. 
ob 16.30 v društvenih prostorih

(miklavževanje^)

Starši lahko prinesejo darila 
danes od 20.30 do 21.30 In jutri 

pred predstavo.

Gledaljšča
VEKDl

Danes se prične v gledališču Verdi 
prodaja vstopnic za zadnjo predsta
vo «Jenufe» za vse rede dnevnega 
abonmaja, ki bo v nedeljo ob 16.auuimiaja, ni wv

uri ob isti zasedbi.

Nazlonale 15.30 «Ipcress». Technico- 
lor. Michael Caine, Guy Dobman.

Arcobaleno 16.00 «Speedy Gonzales 11 
supersonico«. Barvne risanke.

Eircelslor 15.30 «Una vergine per 'J 
principe« Technicolor. Virna Lisi, 
Vtttorio Gassman, Tino Buazzelli. 
Prepovedano mladini p-d 18. letom.

Fenice 15.00 «Operazione Crossbovv« 
Metrocolor. Sophia Loren, George 
Peppard, John Mills.

Grattacklo 13.30, 18.30, 21.45 «My 
falr lady» — Technicolor. Panavi-' 
Sion. 70 mm, Audrey Hepburn, Rex 
Harrison.

Alabarda 16,00 «7 uomint d’oro»
Technicolor. Rossana Podesta Phl- 
llppe Leroy

Fllodramatlco 16,00 «Una pištola per 
Ringo«. Colorscope. Montgomery 
Wood.

Aurora 16.30 «Operazlone slalom,«
Cristallo 16.00 «Una ragazza da se- 

durre«, Technicolor. Rock Hudson. 
Lesite Caron.

Garibaldi 16,30 «Le calde amantl dt 
Kyoto». Prepovedano mladini pod 
18. letom.

Capttol 16.00 «Rlta la figlia ameri- 
cana«. Toto, Rita Pavone, Fabrizio 
Capuccl.

Impero 16.30 «Due maflosi contro 
Goldginger«.

Vlttorlo Veneto 16,00 «Colpo grosso a 
Galata Brigss«. Technicolor., Silva 
Koscina.

Moderno 16.30 «Non vorrei essere ric- 
ca«. Technicolor. Sandra Dee. Zad
nji dan.

Astra 15.00, 18.15 , 21.30 «Cleopatra».
Astoria 16,00 «11 grande paese«. Tech

nicolor. Gregory Pečk.
Abbazla 16.00 «Passaggio dl notte«. 

Technicolor. James Stevvart, Audie 
Murphy.

Ideale 16.30 «11 magnlflco gladiato 
re». Technicolor. Mark Forest.

LADJE V PRISTANIŠČU
C.di Siracusa (It.), Blato (Jug.). A. 

El M alki (ZAR), Linda 1 (It.), Saint 
Marčet (Fr.), San Giorgio (It.), Ber- 
nlna (It.), Magas (Niz.), Borea (lt.), 
Orjen (Jug,), Iris (It.). Ardahan 
(Tu.), Olimpla (la.), Artemide (It.), 
N. Tesla (Jug.), Sarajevo (Jug.). 
Pescara (Li.), G. Borsi (It.), Astor 
(Pa.), Sportivo (It.), Settemari (lt.), 
Maria M. (Gr.), Oceanus (It.), Sal- 
pa II (It.), Palladio-A. Usodimare 
(It.), Bremerhaven-Grlgorousa (It.), 
T. Stavros (Ma.), Mati (Al.), Kola- 
sln (Jug,), Phinix (Li.). Vulcania 
(It.), Boeder Laird (Br.), Marechia- 
ro (It,), Archangelos G. (Gr.).

cembra je preminil naš dragi

KAREL ČERNJAVA
v starosti 82 let

) bo danes, 3. t. m. ob 15. uri iz stanovanja v 
št. 16.

no vest sporočajo žena, sin Karlo, hčerke Marija, 
Emilija, snaha, zeti, vnuki in drugi sorodniki.
onta 3, tel. 38006
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Kakšni so vzroki in posledice
Untungovega uporaOZADJE SpDANJE 

KRIZE V INDONEZIJI

Gospodarski položaj in socialni problemi Indonezije - Nerazpoloženje ljudskih množic do ZDA in 
Velike Britanije - Kdo so bili, ki so menili, da je nastopil trenutek za oboroženo vstajo - Zanje 
mora zdaj plačevati celotna KPI - Sukarnovi pozivi, da se prepreči nadaljevanje protikomunistične ponje

Že skoraj dva meseca preživlja 
Indonezija politično krizo, kakršne 
še ni doživela od svoje osvobo
ditve izpod kolonialnega jarma. Ta 
je mnogo globlja od one, sicer 
tudi precej ostre, v letih 1958-59, 
W so jo bili povzročili elementi 
izven vladne koalicije, torej izven 
politične formule NASAKOM (na
cionalisti, verske skupine in ko
munisti), a je bila naperjena proti 
kurzu dirigirane demokracije in 
dirigiranega gospodarstva.

Trenutni dogodki so resnejši. 
Privedli so do spopada med sila
mi, ki so bile združene v vladni 
koaliciji, med odločilnimi elemen
ti te koalicije.

Kako in zakaj je prišlo do te 
krize? Da bi to mogli razumeti, 
je predvsem potrebno povedati, da 
se v Indoneziji vse od osvobodit
ve gospodarski položaj ni izbolj
šal, marveč je zadnja leta celo po
kazal težnjo k poslabšanju. Poleg 
tega je treba vedeti, da se je go
spodarsko stanje v deželi na sploš
no, torej tudi v mestih, a še po
sebno na račun delavcev, zadnja 
leta poslabšalo zaradi izjemne in
flacije. V začetku letošnjega leta 
Je ameriški dolar veljal 500, sep
tembra pa že 4000 rupij.

Med glavne razloge takega sta
nja sodijo zunanjetrgovinski odno
si Indonezije, ki bremenijo njeno 
gospodarstvo, a še prav posebej 
njena plačilna bilanca. Predvsem 
gre v tem pogledu za gospodar
ske odnose z velikimi razvitimi 
deželami, ki so glavni ekonomski 
Partnerji Indonezije. Nekateri važ
ni izvori surovin, kot n.pr. petro
lejska polja, so pretežno v rokah 
tujega kapitala, kateri, razumlji
vo, največji del dohodkov, oziro
ma dobička, izvaža iz dežele.

Spričo takšnih okoliščin je v de- 
šeli bilo opaziti čedalje bolj nara
ščajoče nezadovoljstvo in napetost. 
Za politični položaj pa je bila naj
bolj značilna očitna ogorčenost ši
rokih ljudskih množic proti veli
kim razvitim deželam, predvsem 
ZDA in Veliki Britaniji. Zadnja si 
je nakopala še večje sovraštvo 
spričo svoje politike okrog Singa- 
pura

Na osnovi takšnega razpoloženja 
Je v območju subjektivnih politič
nih činiteljev prišlo do vrste spre
memb, in sicer predvsem nasled
njih:

1. Povečal se je vpliv Komuni
stične partije Indonezije ter orga
nizacij pod njeno kontrolo, kot 
najostrejših kritikov obstoječega 
gospodarskega stanja;

2. prišlo je do evolucije zuna
njepolitičnega kurza KPI, ki se je 
izrazila v njegovi preusmeritvi od 
Moskve k nevtralnosti med to in 
Kitajsko, zatem pa v tesnejši po
vezanosti s Pekingom;

3. nastopila je sprememba urad
ne, predsednikove in vladne zuna
njepolitične orientacije, ki se je 
Pomaknila s stališč neangažirano- 
sti na ona, ki označujejo vladno 
Politiko LR Kitajske, ter privedla 
do tesnejšega sodelovanja z njo.

Eden od elementov te politike 
Je tudi v poudarjenem protiimpe- 
nialističnem radikalizmu, drugi pa 
v Prijateljstvu z LR Kitajsko v 
času njenega ostrega spopada s 
"Z, kar pomeni praktično podporo 
Kitajski proti SZ.

Ce se vsi ti subjektivni in ob
jektivni elementi nove situacije in 
nove politike natančneje prouče, 
Postane očitno, da niso mogli, da 
W na skrajni levici NASAKOM, 
‘•J’ Pri komunistih, ne povzročili 
vtisa, kot da so nastopile velike 
spremembe v korist njihove par
tije. Ne samo da se je povečala 
njena moč in so bili ustvarjeni
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Radio Trst A
7.00 Koledar; 7.30 Jutranja glas

ba; 11.30 Slov. motivi; 11.35 Ra
dio za šole; 11.55 Pevci in ansam
bli; 12.15 Pomenek s poslušalka
mi; 12.25 Za vsakogar nekaj;
13.30 Glasbeno potovanje; 17.00 
Kvartet «Ford»; 17.25 Radio za 
šole; 17.45 Pesem in ples; 18.00 
Ne vse, toda o vsem; 18.15 Umet
nost in prireditve; 18.30 Nove 
Plošče; 19.00 Zbor «Santa Ced
ila«; 19.15 Aleš Lokar: »Gospo
darsko načrtovanje v podjetju«;
19.30 Glasbeni kontrasti; 20.00 
Šport; 20.35 Gospodarstvo in de
lo; 20.50 Pesmi brez besed; 21.00 
Operna glasba; 21.45 O kritiki 
marksizma v Italiji; 22.10 Godal
ni orkestri; 22.30 Jazz; 23.00 Elek
tronske orgle.

Trst
12.05 Plošče; 12.25 Tretja stran; 

1315 Orkester Casamassima; 13.55 
Bachova kromatična fantazija; 
14.25 z onstran Tilmenta.

Koper
7-15 Jutranla glasba; 8.00 Pre

nos RL; li.oo Popevke; 11.30 An
sambel Flippers; 11.40 Iz turisto
ve beležnice; 12.00 in 12.55 Glas
ba po željah; 13.40 Melodije;
14.00 Popularne skladbe; 15.00 U- 
oald Vrabec — skladatelj in zbo- 
tovodja; 15.45 Domači ansambli;
16.00 Kulturni zapiski; 16.20 O- 
Perni koncert; 17.00 Današnje te
me; 17.10 Prijetna glasba; 17.45 
Današnji pevci; 18.00 Prenos RL; 
19 00 šport; 19.30 Prenos RL; 
22.15 Ritmi; 22.35 Večerni kon
cert.

pogoji za njen nadaljnji dvig, mar
več je tudi njena koncepcija, vsaj 
kar zadeva zunanjo politiko, od
nesla popolno zmago. Ustvarilo se 
je tako mnenje, da je potrebno 
samo nekaj drznosti, pa bi lahko 
KPI prevzela oblast v svoje roke. 
Upor polkovnika Untunga dokazu
je, da so obstajali ljudje, ki so 
hoteli stopiti po tej poti.

Postavlja pa se vprašanje, kdo 
so bili ti ljudje. Teza desnice, ki 
jo je sprejela tudi vojska, pripi
suje odgovornost za Untungov 
upor celotni KPI. Dokumenti in 
dokazi v zvezi s primerom pa še 
niso bili objavljeni. V resnici je 
bil Untungov podvig upor v pra
vem pomenu besede, pri čemer se 
je oborožena skupina komunistič
no razpoloženih ljudi napotila v 
oboroženo akcijo ne da bi jo pri 
tem podprle množice drugih ko
munistov, sindikalnih članov, žen
skih, mladinskih ter ostalih pro- 
komunističnih organizacij. Prav ta 
pasivnost širokih in komunistom 
naklonjenih množic, je tisto, kar 
najbolj pada v oči. To pa obenem 
tudi dokazuje, da upora niso niti 
organizirali niti vodili odgovorni 
partijski forumi. Torej stališče 
desnice, da je za uporom stala 
KPI kot celota, sploh ne more dr
žati. Prepričljivejša je neka druga 
teza, po kateri bi bil upor orga
niziran od «dogmatskih elementov 
v okviru indonezijskega komuni
stičnega gibanja«. To so tisti, ki 
zastopajo toga kitajska stališča, se 
pravi tista, po katerih ne obstaja 
možnost mirnega evolucijskega pre
hoda od kapitalistične v sociali
stično družbeno ureditev, marveč 
to lahko zagotovi samo oborožena 
vstaja. Gre potemtakem za lažne 
komuniste, ki jim je Sukamo po 
pravici očital, da bolehajo za «de- 
ško boleznijo« komunizma, se pra
vi, da so sektaši.

Zanimivo in važno je, da se s 
takšno oceno strinja tudi vodstvo 
KP SZ še zanimivejše, da se s 
takšno sektaško politiko tudi KPI 
kot celota ni strinjala. Njeno vod
stvo in forumi so leta trdno stali 
na pozicijah široke, frontovske de
mokratske politike NASAKOM. 
KPI je sicer bila na stališču ki
tajskih zunanjepolitičnih koncep
cij, vendar pa je glede notranjih 
vprašanj razvijala' svojo politiko 
opozicije v okviru NASAKOM.

V okviru polemike okrog dogod
kov 30. septembrg, je bilo večkrat 
poudarjeno, da je Aidit, voditelj 
KPI, pred samim uporom do skraj
nosti napel odnose med KPI in 
predsednikom Sukarnom, kar da 
je dejansko predstavljalo pripra
vo za upor. V resnici pa je zadnji 
njegov govor v tem času bil oni, 
v katerem je Aidit postavil zahtevo 
po močnejši udeležbi komunistov 
v vladni koaliciji. Iz vsega tega je 
očitno, da sta v tistih dneh tako 
Aidit kot vodstvo KPI še vedno 
sledila svoji politiki, po kateri «na- 
cionalno-demokratska revolucija« 
vodi v socialistično revolucijo.

Po drugi plati se je vsekakor z 
uporom strinjal Peking, kar je po
kazal v več primerih, bodisi s svo- 
jimt izjavami kot tudi z diplo
matskimi ukrepi. Logičen sklep o 
vsem tem, potemtakem, ne more 
biti kot samo naslednji: svetovno 
središče sodobnega dogmatizma 
odobrava podvig indonezijskih dog
matikov; ali ni mogoče, spričo te
ga, da ga je tudi sam insceniral? 
Trenutno za to še ni dokazov, vse
kakor pa je Peking moč smatrati 
za njegovega duhovnega očeta, kar 
tudi sam potrjuje s svojim zadr
žanjem in pisanjem.

Izreden pomen takšnega pekin
škega stališča v zvezi z Untungo-

vim uporom pa je v tem, da sku
ša svoja sektaška in dogmatska 
pojmovanja glede oblik družbene
ga gibanja v našem času uveljav
ljati ne samo v abstraktni obliki, 
marveč tudi praktično. Sovražni
kom komunistov v Indoneziji je 
to stališče nudilo možnost, da so 
obtožili ne samo Untunga in nje
gove sodelavce, marveč tudi vso 
KPI, vse indonezijske komuniste, 
češ da predstavljajo peto kolono, 
ki se želi s silo polastiti oblasti. 
Težke posledice morajo zdaj pre
našati vsi indonezijski komunisti, 
celotna KPI, v kolikor je ta kot 
celota imela prijateljske stike z 
LR Kitajsko in se zavzemala za 
njene ideje o mednarodnih vpra
šanjih.

Kampanja proti komunistom je 
obenem privedla tudi do zelo tež
kih in nevarnih posledic. Spričo 
terorja, ki je zavladal, so se nam
reč komunistični voditelji umak

nili v predele centralne in vzhod
ne Jave, znane po borbenem revo
lucionarnem razpoloženju kmečke
ga prebivalstva. Agencijske vesti 
že poročajo o spopadih med kmeti 
in vojsko, o tem, da obstajajo 
področja, ki jih oblast sploh ne 
more nadzorovati ipd.

Kako si je moč vse to pojasniti? 
Nič drugače, kot je to pojasnil 
tudi sam Sukamo, ko je dejal, da 
je indonezijska revolucija — levi
čarska revolucija. Njeno osnovno 
silo predstavljajo ljudske množice, 
del teh množic sledi KPI, ker je 
le-ta, kljub svojim slabostim in 
napakam, postala partija znatne
ga dela indonezijskega ljudstva. 
Zato ima prav tudi Sukamo, ko 
v trenutni situaciji poziva na za
ustavitev protikomunistične kam
panje ter obnovitev nacionalne po
miritve kot neobhodnega pogoja 
notranje stabilizacije ter uresni
čitve nacionalne enotnosti.

Prizor z brucovskega večera, ki ga je v soboto v Kulturnem domu priredil Akademski klub Jadran: ze
leni car in poseben sodni zbor pravkar opravljata »krstni« obred nad enim od brucov, s čimer je bil

ta sprejet v družino akademikov

PLINI IZ DIMNIKOV IN AVTOMOBILSKIH IZPUHOV SO KRIVI v zahodni nemčiji se rasizem še ni izživel

Slovite rimske pinije 
v življenjski nevarnosti
Ugotovitve strokovnjaka, ki zahteva zakonsko rešitev problema in 
upa, da bodo pinije ponovno prevzele nalogo, ki jo vršijo že stoletja
RIM, 2. — Pinije, ki že stolet

ja predstavljajo značilnost rim
ske podobe, so v nevarnosti, je 
se čimprej ne uredi vprašanje 
zastrupljanja ozračja. To je po
vedal in dokazal prof. A. Carra
ro, ravnatelj zavoda za nadzor
stvo nad parki v italijanski pre
stolnici, na konferenci, ki jo je 
organiziralo združenje »Giardino 
romano«.

Pravzaprav ni prof. Carraro 
povedal nič novega, ker se je o 
tem problemu že govorilo in ker 
so tudi drugod v velikih mestih 
ugotovili kvaiyffl,f|osJedice plinov, 
ki skupno z dimom’ uhajajo iz 
peči za ogrevanje, iz tovarniških 
dimnikov in iz avtomobilskih 
izpuhov. Prof. Carraro je v pr
vem delu svojega predavanja po
udaril predvsem pravkar ome
njene povzročitelje nevarnosti za 
rimske parke in drevorede in to 
z raznih zornih kotov. Omenil 
je, da so se drugod po svetu, v 
velikih mestih, zavedli tega pro
blema že prej in se ga tudi kon
kretno lotili. Navedel je primer 
Pariza iz leta 1958, ko so ugoto
vili, da se v zimskih mesecih 
dvigne iz vseh dimnikov okoli
3.000 ton (ton in kubičnih me
trov!) žveplenega dvokisa na 
dan. Govornik je v zvezi s tem 
navedel tudi nekaj podatkov iz 
ZDA, kjer povzroči s plini za
strupljeni zrak od pet do deset 
milijonov dolarjev škode na le
to.

Prof. Carrara je nato govoril 
o tem, kako reagirajo na stru
pene pline rastline in kako ži
vali. Pri tem je ugotovil, da so 
rastline bolj občutljive kot ži
vali, ker rastline nimajo možno
sti strupene pline izločati. Za 
Rim in mesta, kjer je veliko 
igličastega drevja, pa je smola
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PETEK, 3. DECEMBRA 1965 
Nacionalni program

8.30 Jutranji pozdrav; 9.40 Žen
ska in šport; 9.45 Popevke; 10.05 
Rossini in Verdi; 10.30 Sola; 11.00 
Sprehod skozi čas; 11.30 Melodi
je in romance; 11.45 Godala; 
13.25 Dva glasova — en mikro
fon; 14.55 Vreme na morjih; 15.15 
Filmske novosti; 15.45 Gospodar
ska rubrika; 16.00 Spored za naj
mlajše; 16.30 Simf. glasba; 18.00 
Vatikanski koncil; 18.10 I. U. Tar- 
chetti: «Un osso di morto«; 18.50 
Orkestri; 19.10 Oddaja za delav
ce; 20.25 Odkritje Azije; 21.00 
Simf. koncert.

II. program
7.30 Jutranja glasba; 9.35 Zani

mivosti; 10.35 Nove pesmi; 12.00 
Zvočni trak; 14.05 Pevci; 14.45 Za 
prijatelje plošč: 15.00 Ital. narod
ni plesi; 15.35 Wagner in Beetho
ven; 16.00 Pesmi leta; 16.55 Sre
čanja; 17.35 Enciklopedija; 17.45 
Glasbeni program; 18.35 Enotni 
razred; 18.55 Vaši izbranci; 20.00 
Večerni program; 21.00 Operetni 
program; 22.00 Jazz.

III. program
18.30 Politične vede; 18.45 Sam- 

martinijeva Sonata za dve violini; 
18.55 Prejeli smo; 19.15 Ital. pe
riodični tisk; 19.30 Čajkovski in 
Rahmaninov; 20.40 Novakova Se
renada za mali orkester; 21.20 
Congrewe: «Cosl va il mondo«.

Slovenija
8.05 Operna matineja; 8.55 Pio

nirski tednik; 9.25 Domače viže; 
9.35 Nova pesmica; 10.15 V ro
mantičnem in predromantičnem 
slogu; 10.35 Novost na knjižni 
polici; 11.00 Turistični napotki; 
11.15 Nimaš prednosti; 12.05 Iz

oper J. Masseneta; 12.30 Kmetij
ski nasveti; 12.40 Iz narodne skri
nje...; 13.30 Priporočajo vam...;
14.05 Radijska šola: Rišite z na
mi; 14.35 Zbor «Moravan» iz Pra
ge; 15.20 Napotki za turiste; 15.30 
Od vasi do vasi; 15.45 V svetu 
znanosti; 16.00 Vsak dan za vas;
17.05 Simf. koncert; 18.00 Aktual
nosti; 18.20 Plesni orkester; 18.45 
Kulturne diagonale; 19.05 Glasbe
ne razglednice; 20.00 Iz Suppeje- 
vih operet; 20.20 Zunanjepolitični 
pregled; 20.30 Naši skladatelji: 
Milan Stibilj; 21.15 Oddaja o 
morju; 22.10 Jazz; 22.50 Literar
ni nokturno; 23.05 Suchon: Me
tamorfoze.

Ital. televizija
8.30 šola; 16.45 Nova srednja 

šola; 17.30 Spored za najmlajše;
18.30 Nikoli ni prepozno; 19.00 
Dnevnik; 19.15 Violinist Isaak 
Štern; 19.30 Vatikanski koncil; 
19.55 Šport In kronike; 20.30 
Dnevnik; 21.00 Skupno življenje; 
22.25 Boksarsko srečanje za ev
ropsko prvenstvo, ob koncu dnev
nik.

II. kanal
21.00 Dnevnik; 21.15 Italija v 

drugi svetovni vojni — poletje 
zmage; 22.15 Glasbeni spored 
«Studio uno«.

Jug. televizija
10.00 TV v šoli; 16.40 Govorimo 

po rusko; 17.00 Učimo se angle
ščine; 17.30 TV v šoli; 18.00 Mali 
svet — za otroke; 18.25 Obzornik; 
18.45 Človek in proizvodnja; 19.15 
S kamero po svetu; 19.40 Črna 
tabla; 20.00 Dnevnik; 20.30 Obzor
nik; 20.40 Okno — ameriški film; 
22.10 Zadnja poročila.

zaključil: »Pinije bodo vsilile o- 
blastem nove zakonske ukrepe 
za zaščito čistega zraku .. . Pini
je bodo posredno in neposredho 
pripomogle k temu, da bomo do
bili čist zrak, kar je nujno tudi 
za zdravje človeka. Pinije bodo 
pač izvršile nalogo, ki so jo vr
šile že stoletja in tisočletja.«

Jutri
izstrelitev 
«Gemini 7»

CAPE KENNEDY, 2. — Ame
riški vremenoslovci so sporočili, 
da bodo v soboto, 4. decembra, 
vremenske razmere zelo dobre 
in da se zato lahko nadaljujejo 
priprave za izstrelitev vesoljske 
kabine «Gemini 7», ki je pred
videna za ta dan.

Vesoljska kabina «Gemini 7», 
v kateri bosta ameriška kozmo
navta Frank Borman in James 
Lovell, bo opremljena z zdrav
stvenimi napravami, katerih na
men bo predvsem meriti reakci
je kozmonavtov, ki bosta mora
la ostati v vesolju nepretrgoma 
štirinajst dni. Drugo vesoljsko 
ladjo «Gemini 6» bodo izstrelili 
13. decembra in kozmonavta te 
vesoljske ladje se bosta skušala 
«sestati» z vesoljsko ladjo «Ge
mini 7», to se pravi, da se bo
sta skušali obe vesoljski ladji 
čimbolj približati druga drugi.

Film «Klic gozdov» 
je izrazito 

protiitali j anski
BONN, 2. — V nekaterih za- 

hodnonemških mestih, vštevši 
sem tudi zvezno prestolnico 
Bonn, se predvaja zahodnonem- 
ški jilm, ki nosi naslov «Klic 
gozdov» (Ruf der Wdlder). Film 
je izrazito protiitalijansko usmer
jen, vendar so producenti filma 
poskrbeli za dve njegovi verzi
ji, kajti ena verzija — za doma
čo, to je zahodnonemško rabo — 
se tragično zaključi z umorom 
italijanskega delavca, ki je za
poslen v Zahodni Nemčiji, dru
ga verzija, ki je namenjena tu
jim kinematografom, pa se za
ključi na bolj miren način.

Zahodnonemška kritika se do
slej ni kdove kako ukvarjala s 
tem filmom. Verjetno tudi zara
di dejstva, da je umetniška ra
ven tega filma dokaj nizka, vse
kakor nižja od povprečja zahod- 
nonemških filmskih dosežkov, ki 
se resnično ne morejo kosati z 
vrhunskimi uspehi drugih kine
matografij. V tem splošnem mol
ku glede tega filma pa je ven
darle treba omeniti komentar 
socialdemokratskega glasila «Vor- 
ivdrts., v katerem je med dru
gim rečeno, da je zahodnonem
ška kinematografska proizvod
nja, ki se je doslej držala ie 
«propagandističnih vrednot nem
škega občutja., prešla sedaj na 
druge teme, ki prav gotovo niso 
vzgojne. Ta film, po pisanju o- 
menjenega tednika, potrjuje na
cionalistične predsodke, poveliču
je rasizem in upravičuje umor.

Ostra kritika socialdemokrat
skega glasila pod naslovom «Ti

prav v tem, da je igličasto drev
je bolj občutljivo za strupene 
pline kot kakršno koli široko- 
listnato drevje. Do te ugotovitve 
so prišli tudi nemški strokovnja
ki in zato je bilo sklenjeno, da v 
Porurju, ki je najbolj industria
lizirana dežela Zahodne Nemčije, 
odslej ne bodo več sadili igli
častega drevja, ker bi to bilo 
nesmiselno, ker je že neekono
mično.

Po tem uvodnem delu svojega 
referata se je prof. Carraro u- 
stavil pri konkretnem primeru 
pinij v Rimu, glede česar je re
kel, da so se v zimi med 1962 
in 1963 pokazali prvi resni zna
ki tako imenovane »zagorelosti«, 
to se pravi «mrtvičenja» listne
ga tkiva pinij, ki v tem prime
ru dobi značilno rdeče - rjavo 
barvo. V preverjanju, ali gre 
resnično za posledice strupenih 
plinov v zraku, so napravili po
skus tako, da so v raznih prede
lih mesta zavili veje in vejice 
v vrečice iz prozorne plastične 
snovi in ta poskus ;; dokazal, 
da je »zagorelost posledica iz
ključno zastrupljenega ozračja.
Vejice pinij, ki so jih ovili v 
omenjene vrečice, so namreč o- 
hranile značilno temno zeleno 
barvo, ki se je povsem ločila od 
rdeče-rjave barve, ki so jo do
bile iglice na vejah, ki niso bi
le zavarovane.

Nadaljnji poskusi so privedli 
do ugotovitve, da prihaja največ 
škodljivega žveplenega dvokisa 
iz dimnikov centralnih kurjav, 
kajti v zimskih mesecih se ta 
pojav na drevju izraziteje poka
že, vtem ko spomladi zelenje 
pinij nekoliko osveži.

Toda tudi izpuhi motornih vo
zil nosijo precejšen delež kriv
de za sedanje stanje rimskih 
drevoredov in parkov. To je o- 
pazno posebno v nekaterih uli
cah, kot na primer v Drevoredu 
zlatih kolajn, ki se vzpenja na 
Monte Mario. Pinije v tem Dre
voredu so praktično že obsojene 
na emrt in v nekaj letih jih bo 
treba zamenjati s svežim zele
njem. Promet v tem drevoredu 
je namreč zelo počasen, tako za
radi gostote prometa, kot tudi 
zaradi vzpona. Posledica tega je, 
da izpuhi motornih vozil puha
jo v zrak razmeroma več stru
penih plinov. Zaradi primerjave 
so poskus ponovili in podobne 
rezultate ugotovili tudi na Ulici 
Krištofa Kolumba, kjer kaže po
sebno hude znake odmiranja 
drevje neposredno ob avtobusnih 
postajah, kjer močni motorji av
tobusov izločajo ogromne količi
ne strupenih plinov

Po teh ugotovitvah je prof.
Carraro prišel do sklepa, da da
našnje stanje vsiljuje nove za
kone, ki naj uredijo vprašanje 
filtriranja dima, ki ga izločajo 
tovarniški dimniki, dimniki cen- v torek je dr. Lavo Čermelj v Slovenskem klubu predaval o nastan-
tralnih kurjav, pa tudi izpuhi ku svoje knjige «Boj za življenje In smrt narodne manjšine«. Gre-
motornih vozil. Prof. Carraro je gorčičeva dvorana še nikoli ni bila tako polna
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OVEN (od 21.3. do 20.4.) Otre 
site se nervoznosti pred nekim važ
nim srečanjem. S tem, da se boste 
trenutno ločili od ljubljene osebe, 
vam bo uspelo marsikaj razčistiti.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Nepred
videne okoliščine bodo omogočile 
pospešeno uresničitev vašega pro
grama. Zagotovljen vam je dokaj- 
šen uspeh v novem okolju.

DVOJČKA (od 21.5. do 21.6.) Za
povrstjo se boste udeležili več zelo 
važnih srečanj in razgovorov. Ne 
zamenjujte širokosrčnosti s preve
liko popustljivostjo.

RAK (od 22.6. do 22.7.) Ne sprej
mite zlahka neke ponudbe, čeprav 
se na prvi pogled zdi koristna. Ne
ko prijateljstvo se bo v teku časa 
še poglobilo.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Ne sprej
mite nobenega ukrepa sami, mar

več samo v sodelovanju s sodelav
ci. Vaš čustveni načrt je potreben 
nekaterih popravkov.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Sku
šajte primerno uskladiti svoj ra
zum in delovno zmogljivost. Stori
te, kar je potrebno, da si pridobite 
zaupanje nekega novega prijatelja.

TEHTNICA (od 23.9. do 22.10.) 
Izpolnite kar najhitreje svoje ob
veznosti, ne da bi pri tem pozabili 
na lastno korist. Ne podcenjujte 
nekega dragocenega zavezništva.

ŠKORPIJON (od 23.10. do 21.11.) 
Uporabiti boste morali vso svojo 
bistroumnost, da bi mogli razumeti

neko izredno zapleteno ponudbo. S 
slabim razpoloženjem ne boste po
enostavili ničesar.

STRELEC (od 22.11. do 20.12.) Ne 
dramatizirajte težkoč, s katerimi 
se morate ubadati. Posvetite več 
pozornosti svojemu zdravju in zu
nanjosti.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
Imeli boste odlično zamisel, ki jo 
že v teku dneva uresničite. Okoli
ščine bodo izredno naklonjene vsem 
mladim zaljubljencem.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) Po
kažite več vztrajnosti pri izvajanju 
svojega poklicnega dela. Ne varčuj, 
te s pohvalo na račun onih, ki to 
zaslužijo.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Ugodni 
pogoji za vse, ki se ukvarjajo z 
razumskim delom. Popolno razu
mevanje v družini.

makeroni. se tako nadaljuje: 
«Klic gozdov. Franza Antela se 
loteva Italijanov, .tujih delav
cev, ki motijo glavnega junaka 
filma v njegovih Ijubavmh pri
godah; tujih delavcev, ki zape
ljujejo najbolj trdne ženske, pa 
čeprav so doma, v Italiji, že za
ročeni. Ti tuji delavci privedejo 
tudi mirne kvartopirce do prete
pa in so zaradi svojih neukrot
ljivih južnjaških strasti priprav
ljeni na premišljen umor. Ko 
pa so ti nič kaj priljubljeni mla
deniči končno v zaporu, ko so 
se dame osvobodile sramotne i- 
deje, da je ljubezen lahko tudi 
igra in zabava in ko si je glav
ni junak ponovno zagotovil svo
je mesto ob naivni zapeljani žen
ski, «makeroni• zapustijo delo 
in se spet lotijo pretepa ne gle
de na to, da jih to stane prihran
ke, do katerih so s težavo pri
šli. Toda v tem trenutku se 
«gozdni čuvaj. vsega tega nave
liča in «tekmeca. ustreli med 
pleča s strelom, ki je vreden 
pravega lovca..

Takle zaključek filma, seveda, 
je vsekakor moč tolmačiti tudi 
kot prikrito grožnjo, češ, podo
ben konec utegne doleteti vsa
kogar od teh delavcev, ki bi še 
v pravem času ne znal obrzdati 
svoje Petelinje narave. S tem t> 
zvezi pa je treba obenem tudi 
ugotoviti, da se v Zahodni Nem
čiji znova pojavljajo nevarni re
cidivi njihovega zgodovinskega 
večvrednostnega kompleksa.

Belgijski esesovec
Verbelen
je bil le «patriot»

DUNAJ, 2. — Bivši poveljnik 
flamskih esesovskih enot Robert 
Verbelen, ki se mora pred du
najskim porotnim sodiščem za
govarjati zaradi svoje zločinske 
preteklosti v času druge svetov
ne vojne, je zaključil svojo »iz
poved«, v kateri je skušal pri
kazati svoje zločine kot nekakš
no plemenito borbo Flamcev pro
ti frankofilski politiki ostalega 
dela belgijskega prebivalstva, ne
kaj podobnega, kar bi naj vsa
ka narodna manjšina počela, da 
bi se rešila večinske nadoblasti.

Podrobneje je govoril tudi o 
»likvidaciji teroristov«, to se pra
vi o likvidaciji belgijskih par
tizanov in aktivistov odporni
škega gibanja, glede česar pa je 
skušal sodišče prepričati, da ni 
prišla z njegove strani nikoli no
bena pobuda proti »teroristom« 
belgijskega odporniškega giba
nja, ker da je imena voditeljev 
in vplivnih članov belgijskega 
odporniškega gibanja dobil od 
esesovskega generala Jungklau- 
sa ter nemškega poveljnika es
esovskih enot Straucha.

Po izjavah Roberta Verbelena 
ni bil on v času vojne nič dru
gega kot nekakšen glasnik svo
jih nemških poveljnikov in se 
je omejeval le na to, da je pre
našal ukaze, ki so mu prihajali 
od zgoraj.

Verbelen je tudi opisal akcijo 
flamskih esesovcev proti policij
ski postaji v Forestu, ko so v 
spopadu padli trije policijski 
častniki. Verbelen je sicer pri
znal, da je pri tej akciji sodelo
val, vendar pri tem zatrdil, da 
je to počel po ukazu z vrha. Po 
njegovem je bila ta akcija pro
ti policiji v Forestu napravljena 
zato, ker da »policijski častniki 
niso ščitili prebivalstva, kot bi 
bili morali, pač pa so vršili raz
ne zločine«.

Verjetno so bila dejanja teh 
ljudi zločini proti zasedbenim 
silam, torej proti nacistom, in 
zato jih je bilo treba kaznovati.

IZ UMETNOSTNIH GALERIJ

Felice Casorati 
v<Torbandena»

Na novi razstavi v galeriji Tor- 
bandena se nam predstavlja izbor 
olj enega izmed mojstrov italijan
skega sodobnega slikarstva, ki se 
je v njem udejstvoval šestdeset 
let. Je to predlanskim v osemde
setem letu starosti umrli Felice 
Casorati. Oče, častnik, je slikal za 
zabavo, poslal pa je sina študirat 
pravo v Padovo, kjer je promo
viral leta 1906. Že naslednje leto 
je Casorati razstavljal na bene
škem bienalu s prodornim uspe
hom. Čeprav samouk, je bil tedaj 
še mladi Casorati že dovršen sli
kar. Kakšno popolnost je dosegel 
v impresionizmu, ki je bil tista 
leta v Italiji izraz naprednosti, 
priča na tej razstavi olje dekleta 
na vrtu iz leta 1907. Dočim v olju 
«Zvezdica» iz leta 1915 še odmeva 
zapozneli secesionizem, je pa v 
malem lesorezu glave iz leta 1920 
že nakazan ekspresionizem, ki mu 
pa pozneje Casorati ne sledi, če
prav se istega leta odpove razstav
ljanju na beneških bienalih in rov- 
stavlja z mladimi v Ca’ Pesaro, 
kjer je danes moderna galerija. 
Obdobje do tridesetega leta je tu 
prikazano z olji «Mati», «Ob oknu» 
in malim interierjem, ki niso rav
no najznačilnejši za tisto dobo. 
Imamo pa v Trstu v muzeju Re- 
voltella najboljše delo iz tistega 
časa, veliko olje «Popoldan» z go
limi dekleti, ki se sončijo. Slika
nje ženskega telesa se vleče kot 
rdeča nit skozi vse slikarsko u- 
stvarjanje tega umetnika. Zato tu
di na tej razstavi prevladujejo 
slike žena. Edino tihožitje «Jajca 
in citrone» iz leta 1959 in čmobeli 
osnutek scene za opero iz leta 
1934, pa nista bistveni sliki za po
znavanje Casoratijeve umetnosti. 
Značilnost le-te je poustvarjanje 
miru, tišine s sublimacijo pred
metov, odmaknjenih od življenj
ske vsakdanjosti. Vse to je zahte
valo od tega, dozdevno malce o- 
samljenega mojstra, stalno in do
sledno nadzorovanje ustvarjalnega 
načina. In v natančnem izvajanju 
tega nadzorstva ni Casorati popu
sti! niti v delih, ki so nastala tik 
pred njegovo smrtjo, kot to do
bro vidimo v malih risbah z rdečo 
kredo. Kdor je zamudil ogledati 
si na zadnjem bienalu v Benetkah 
veliko posmrtno razstavo Casora
ti jenih del, to tu lahko sedaj ne
kaj vidi v malem in tako dopolni 
poznavanje tega umetnika, ki se 
je razvil izven zgodovinskega okvi
ra sodobnega avantgardističnega 
slikarstva.

MILKO BAMBIČ

Girolamo 
Caramori 
v «Obcinski»

Dvaintridesetletni Girolamo Ca
ramori, ki razstavlja v Občinski 
galeriji, je iz Castelmasse pri Ro- 
vigu, izšolal pa se je na zavodu 
za lepe umetnosti v rojstnem 
kraju Raffaella, v Urbinu. Sedaj 
iim v Trstu kjer poučuje že več 
let na državnem zavodu za u- 
metnost. Caramori se je posve
til, razen slikarstvu, tudi grafi
ki, zlasti jedkanju in kamenov- 
skom. Poslednje si na razstavi 
lahko ogledamo v zajetni mapt. 
Za to svoje delovanje je Cara
mori prejel več nagrad, tako npr. 
prvo nagrado v Buranu, lam po 
nagrado ministrstva za janrto 
vzgojo. Sicer pa poznamo bolje 
taka dela že z uspele razstave, ki 
jo je imel predlanskim v galeriji 
• Cavana.. Pozneje jih pa tudi v 
Ljubljani, Zagrebu, na Dunaju m 
v Varšavi ter v Južni Ameriki z 
raznih skupnih razstav.

Caramori je nedvomno oblikov
no ustvarjajoč slikar svojevrst
nih pokrajiskih zasnov, ki v na
ši dobi krize tradicionalnih sli
karskih resnic skuša trudoma u- 
trditi nove videze le-teh. Zato se 
njegove pokrajine na prvi po
gled marsikomu zde abstraktne 
ustvaritve. Vendar pa se nam pri 
natančnejšem ogledovanju kmalu 
odkrijejo njihove bistvenosti: pra
vokotniki polj in njiv, krivulje 
stez in poti ter premi prekopi, 
v katerih vodah se zrcalijo dre
vesa in nebo. So pa te beneške 
pokrajine naslikane tako, kot se 
prikazujejo, če jih gledamo z vr
ha gore. Pri tem pa je vse to 
še prvenstveno uravnano v tenko
čutno iskanje nekakšne oblikov
ne zgoščenosti značilnosti prirode 
nižinskih polj. Poleg omenjenih 
slikarskih erednot prihajajo do 
močne veljave, zlasti v slikah na 
listih papirja, še. čisto tehnične 
odlike pelike iznajdljivosti, ki u- 
stvarjajo ponekod videz starih 
fresk z, vsemi znaki zoba časa. 
Priznati moramo, da Caramori v 
teh delih ničesar ne prepušča slu- 
čajnostnim nastankom. Prepleti 
obrisnih črt. pa čeprav še tako 
zamotani, so premišljeno izvede
ni. Kako prefinjen je njegov bar
vni čut, dokazujejo trije kameno- 
tiski ob vhodu. V njih, kljub rah
losti odtenkov, vse barve polno 
žare. V velikih oljih pa Caramo
ri namenoma ta barvni žar za- 
ternnjuje, da ne bi s povečanjem 
obsega slike, barve prekričale 
igro črt in ploskev, ki nas pri
vlačujejo v glavnem po svoji ča
robni razgibanosti. Ta pa poteka 
povsod urejeno, kljub sredobežni 
napetosti ob neštetih ovinkih. A- 
ko bi iskali njim enakovredna 
glasbene učinke, potem menimo, 
da bi jih našli v nekaterih sklad
bah Igorja Stravinskega.

MILKO BAMBIČ
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Goriško-beneški dnevnik
S SEJE POKRAJINSKEGA ODBORA

Dežela naj prispeva za kritje 
proračunskega primanjkljaja

Jutri seja pokrajinskega sveta

V torek Je Imel pokrajinski od
bor svojo običajno tedensko sejo, 
na kateri so med drugim sklenili, 
da bodo na eni prihodnjih sej po 
krajinskega sveta predložili obno
vo pogodbe z ONAIRC za leto 1965- 
66 za upravljanje posebnega otro
škega vrtca v pokrajinski umobol
nici za male bolnike, ki so še 
premladi, da bi obiskovali osnov 
no šolo.

Po odobritvi številnih ukrepov 
upravnega značaja so odborniki 
proučili nekatere probleme, ki so 
na dnevnem redu seje pokrajin
skega sveta, ki bo jutri popold
ne ob 16. url. Pridržali so si tudi 
obvezo, da bodo nadaljevali svoje 
stike s pristojnimi organi pri de
želni upravi za določitev primer
ne pomoči, ki naj bi vsaj delno 
odpomogla kritičnemu stanju po
krajinskega proračuna.

Misovci in liberalci 
o Morovem 
obisku v Jugoslaviji

Goriški liberalci in mlsini so se 
zagnali proti zaključnemu poro
čilu, podpisanem med Morovlm 
obiskom v Jugoslaviji, v katerem 
se navaja, kakor piše št. 47 revije 
ministrstva za zunanje zadeve «Re- 
lazlonl Intemazionalin, da bodo 
strokovnjaki proučili možnosti iz
boljšanja cestne povezave med 
Brdi ln Novo Gorico. O tem vpra
šanju sta poslala liberalec odv. 
Rambaldo Zucalll ln misovec odv. 
Pascoli vprašanji pokrajinskemu 
predsedniku dr. Chientarolliju.

Svetovalca sprašujeta predsed
nika, če je med svojim pogovo
rom s predsednikom Morom raz
pravljal o tem vprašanju in kak.5-

Gorica
CORSO. 18., 19. ln 22.: «My fair 

lady», Audrey Hepburn In Rex 
Harrison; ameriški film v bar
vah.

VERDI. 16.30: «11 compagno don 
Camillo», Glno Cervi in Feman- 
del, italijanski čmobeli film. •

MODERNISSIMO. 18.00: «La pid 
grande storia mai raccontata». 
Max Von Sydaw, Dorothy Mc 
Gulre in C. Heston; ameriški 
barvni kinemaskopskl film. Zad
nja predstava ob 21.30.

VITTORIA. 17.00: «Due maffiosi 
contro Goldgingent, Franco Fran- 
chi in Ciccio Ingrassia; italijan
ski barvni film.

CENTRALE. 17.15: «Rita la figlia 
americanan, Rita Pavone in Toti). 
Cmobeli italijanski film.

DEŽURNA LEKARNA 
Danes ves dan ln ponoči je od

prta v Gorici lekarna KUERNER, 
Korzo Italija št. 10, tel. 25-76.

TEMPERATURA
Včerajšnja najvišja 8,7 stopinje 

ob 14. uri, najnižja minus 4 ob 
5. uri; povprečne vlage 84 odst.

Darovi in prispevki

ne protiusluge Je zahteval za Go
rico, če je Italija pripravljena 
privoliti v izgradnjo takšne ceste. 
Obenem sta ga vprašala, na kak
šen način se bo uredilo vprašanje 
dokončne postavitve meje na tem 
področju. Misovec odv. Pascoli na
dalje sprašuje predsednika Chlen- 
tarollija, če je predsednik Moro 
pri pogovorih zahteval protivred
nost in če je bil seznanjen s tem, 
da je jugoslovanska zahteva v tes
ni zvezi z razmejitvijo na tako 
nevralgičnem obmejnem sektor’u 
kot je Sabotin. Vrhu tega je vpra
šal predsednika Chientarollija, če 
je pri stikih s predstavniki sosed
nje republike Slovenije upošteval 
neodložljive potrebe po nacional
ni obrambi In pa omejitev pristoj
nosti nasproti ministrstvu za zu
nanje zadeve kadar gre za medna
rodne odnose.

Obvestila
Zaradi Andrejevega sejma in bo

žičnih praznikov so prekinili izva
janje tedenske zapore javnih loka
lov do 8. januarja 1966. leta.

* * •

V torek, 7. t. m. bodo trgovine 
odprte do 19.30, mesnice pa ves 
dan. V sredo, 8. t. m. bodo trgo
vine zaprte ves dan, razen pekarn, 
mlekarn, trgovin s sadjem in ze
lenjavo ter cvetličarn, ki bodo od
prte samo dopoldne. Tedenska za
pora trgovin je za ves mesec sep
tember prostovoljna.

• * *

Tajništvo CIFAP sporoča, da za 
Andrejev sejem 6. in 7. decembra 
ne bo lekcij; nadaljevale se bodo 
9. decembra z normalnim umikom.

• • •
Izlet v Ljubljano prireja 31. de

cembra in 1. januarja EN AL iz 
Panzana; v znesku 4500 lir je všte
ta voznina in skupna novoletna ve
čerja.

• • •

Na sedežu Intersind so se začela 
pogajanja za proizvodno nagrado
delavcem CRDA. Sestanek se je za
ključil brez uspeha, ker ravnatelj
stvo ni hotelo sprejeti zahteve po 
zvišanju premičnega dela nagrade. 
Prihodnje dni bodo sindikati dolo
čili skupen način borbe, tako za 
CRDA v Tržiču kot v Trstu.

VRSTA NESREČ NA DELU IN NA CESTI

Električarju v Ul. Favetti 
je vzmet prebila lobanjo

Motociklist povozil priletnega upokojenca in mu 
zlomil nosno kost - Otrok zaužil kroglico naftalina

Vrsta nesreče se je včeraj pripe
tila na cesti in na delu. Popoldne 
so pripeljali v bolnišnico 77-letne- 
ga Giovannija Penera iz Ul. Tren
to, ker so mu ugotovili zlom nos 
ne kosti. Sel je po pločniku po Ul 
Filzi v smeri proti Korzu. Na vsem 
lepem je stopil na cesto pred mo
tocikel, ki ga Je podrl. Ker je vstal 
in hodil, se je motociklist odpe
ljal, ker je bil prepričan, da si 
pešec ni storil nič hudega. Pozneje 
je Penero- začel boleti nos. Odšel 
je v bolnišnico, kjer so ga pridr
žali na zdravljenju za deset dni.

Glorgiu Bonnessiju, staremu 22 
let, se je včeraj v prodajalni elek 
tričnih strojev v Ul. Favetti na 
stroju zlomila vzmet in mu prile
tela naravnost v čelo. Njegova za
ročenka Adriana Cuchini, ga je 
prepeljala v bolnišnico, kjer je na
vedla okoliščine, v katerih se je 
zgodila nesreča. Vzmet je Bonnes
siju prebila lobanjo in je v neza

IZPRED OKRAJNEGA SODIŠČA

V odsotnosti baristke je vzela 
iz prodajne mize 97.000 lir
V Štandrežu so prodajale čipke in jih zamenjavale za blago ■ Oprostitev spediterskega agenta

Podpornemu društvu v Gorici je 
darovala 5000 lir g. Marija Boga
taj v počastitev spomina svojega 
pok. sina Milana, ki je padel kot 
partizan prav na današnji dan pred

Za krvno banko sta darovala 
2500 lir Sergio Visintin in Luigi 
Melis.

Dne 5. avgusta letos okrog 17.30 
ure so karabinjerji iz Standreža 
naleteli na štiri Jugoslovanke, ki 
so sedele na trgu blizu cerkve v 
štandrežu, ter jedle «kosilo iz 
nahrbtnika* kot se temu pravi po 
planinsko. Poleg sebe so dejansko 
imele dobro napolnjene nahrbtnike. 
Ko so Jih vprašali za osebne po
datke, so dale razumeti, da jih 
nimajo, verjetno tudi zaradi ne
sporazuma. Odpeljali so Jih na 
policijo v Gorico, kjer se je izka
zalo, da so imele vse štiri reden 
potni list z vizumom.

Policija Je ugotovila, da so 60- 
letna Hasnija Begamovič, 44-let- 
na Katica Gjungjus, 26-letna Bi
serka Ahmetovič in 25-letna Mi
na Ahmetovič, vse iz Zagreba.

Pri zaslišanju so izjavile, da so 
prišle v Italijo s svojimi možmi 
na prehodu pri Opčinah in da jo 
prišle v Gorico prodajat, odnosno 
zamenjavat čipke za rabljene ko
se obleke. V resnici so našli v nji
hovih nahrbtnikih eno ln drugo. 
Policija Jih je nato odpustila, ven
dar je zadevo prijavila sodišču. 
Včeraj je okrajni sodnik dr. Bas- 
si v odsotnosti obsodil vse štiri 
na po 2000 lir globe in plačilo sod
nih stroškov.

Pri drugi razpravi Je sodnik ob
ravnaval, tudi v odsotnosti obto
ženke, zadevo 44-letne Marije če- 
bron iz Vitovelj pri Šempasu. Dne 
23. aprila letos jo je namreč pri
javila lastnica bara «Caneparo» v 
Ul. Boccaccio, Giovanna Vitale, 
ker Jo Je osumila, da je dne 17. 
aprila med 9. in 9.40 uro, ko je 
bila barlstka odsotna iz lokala, iz
maknila in predala pod prodajno 
mizo vrečico s 97 tisoč lirami. S 
poi.. .,o podatkov na propustnici 
je dobila njen naslov ln barlstka 
je šla že naslednji dan na njen 
dom v Vitovlje, žena Je v resni
ci priznala, da je ona vzela de
nar ln ga pustila shranjenega pri 
nekem mehaniku v Ul. Marconi. Z 
njenim pismom Je Sla Vitale k 
omenjenemu mehaniku, kjer je v 
resnici dobila nazaj 89 tisoč lir. 
Na moževo prigovarjanje pa je 
vseeno vložila ovadbo ln včeraj 
je sodnik obsodil Cebronovo na 
mesec dni zapora, globo 90 tisoč

lir in plačilo sodnih stroškov. Ka
zen pa Je pogojna in brez vpisa 
v kazenski list.

Pri tretji razpravi Je sodišče 
obravnavalo zadevo 29-letnega Glu- 
seppa Dlffidentija iz Gorice, Ul. 
Terza Armata 67. V obtožnici je 
rečeno, da je kot zastopnik spe- 
dicijskega podjetja Montesanto v 
Ul. Cravos 2, v Gorici vršil ta po
sel brez predpisane dovolilnice. Po
leg tega pravi obtožnica, da ni 
imel v redu svojih zapiskov v 
omenjeni agenciji.

Po zaslišanju nekaterih prič ln 
obtoženca samega, pa je sodnik 
ugotovil, da ni zakrivil kaznivega 
dejanja ter ga je oprostil.

Avtomobilist do smrti povozil 
kolesarja pri Krminu

Včeraj dopoldne okrog 10. ure 
se je peljal 49-letni Valentino Cat- 
terin iz Krmina, Ul. Del Monte s 
kolesom po cesti proti Krminu. 
Kakih 150 metrov od mostu čez 
Idrijco, ko je hotel prečkati cesto, 
pa ga je podrl z avtom austin 45- 
letni gostilničar Nivio Menotti iz 
Soleschiana pri Manzanu, ki se je 
peljal po cesti od Manzana proti 
Kaprivi. Pri nesreči je dobil Cat- 
terin hude poškodbe, katerim je 
kmalu nato podlegel.

Zapisnik o nesreči so napravili 
karabinjerji iz Krmina.

• • *

Terpentin Je včeraj popil 3-letni 
Marcellino Visintin iz Ronk, Ulica 
Capitello 35. V bolnišnici v Tržiču 
so ga pridržali na opazovanju.

Radio so odnesli iz fiata 1300 
prejšnjo noč v Tržiču v Drevoredu 
San Marco Emmi Saccoballi iz Tr. 
žiča. Vreden je 90.000 lir.

V oblačilnici CRDA v Tržiču je 
neznanec odnesel 36-letnemu delav
cu Vincenzu Papparelliju iz Tržiča 
vso obleko, ki jo je imel shranje
no tamkaj. Obe tatvini sta oško
dovanca prijavila mestni policiji.

prometne nesreča. Trčila sta appia 
GO 15554, ki jo je vozil 25-letni 
Sergio Argantini iz Ul. 24. maja 1, 
ter fiat 500, v katerem je sedela 
49-letna Emilia Valenti s Korza 
Italija 116. Appia je bila namenje
na na Korzo, z njene desne pa se 
je' po Ul. Morelli pripeljal fiat, ki 
je Izsiljeval prednost in trčil. Ap
pia se je poškodovala na desni 
strani, fiat pa na sprednjem kon- 
ou. Zapisnik o nesreči je sestavila 
prometna policija.

Trčenje vozil
zaradi izsiljevanja prednosti

Na križišču ulic Crispl in Morelli 
se je včeraj ob 8.20 pripetila lažja

Zanimivo predavanje 
o knjigi dr. Čermelja

V okviru veterov ob sredah v 
klubu «S. Gregorčiču smo imeli 
preteklo sredo zvečer v gosteh v 
Gorici prof. dr. Lava Čermelja iz 
Ijuoljanc, ki je govoril o svoji 
knjigi, ki opisuje življenje in bor
bo slovenske narodne skupnosti v 
Italiji pod faSizmom in ki je sonč
no izSla tudi v slovenski izdaji pri 
Slovenski Matici v Ljubljani.

Podobno kakor prejimi večer v 
Trstu, o čemer smo Se pisali, je 
predavatelj orisal nastanek knjige 
in zbiranje potrebnega gradiva Po 
predavanju se je priglasilo k bese
di nekaj prisotnih. Prof. dr. Rado 
Bednarik je dodal nekaj pripomb 
iz svojih spominov, ki so bile v 
zvezi s tem, kar navaja predavatelj 
v svoji knjigi ter je izrazil željo, 
da bi jjrišlo do enotnejšega nasto- 
pa Slovencev v zamejstvu, ker oo- 
do lahko na ta način dosegli večji 
uspeh pri borbi za uveljavitev svo
jih pravic. Na željo nekoga druge
ga je predavatelj navedel nekaj za
nimivih podatkov *udl o pripravi 
«SoSke legije» v Ljubljani ob za
četku, ki pa so jo prehiteli dogod
ki, da ni mogla razviti svoje de
javnosti. Pri organizaciji te legije 
je imel prav predavatelj glavno 
besedo.

Predavanja se je udeležilo lepo 
Število meSčanov in okoličanov, ki 
so napolnili dvorano. Ob tej pri
liki je avtor podpisoval tudi svoje 
knjige, ki pa jih je zmanjkalo za 
vse, ki so si jo želeli nabaviti.

vesti; pridržali so ga na opazova
nju.

Pri razkladanju stroja z vozička 
na železniški progi med Rubijami 
in Gorico si je zlomil desno za
pestje 43-letfii železničar Bruno Bi- 
got iz Krmina. V bolnišnici so ga 
pridržali na zdravljenju s progno
zo okrevanja v 30 dneh.

Ko je stopil s traktorja, Je 
zdrsnilo 44-letnemu Oscarju Stacu- 
lu iz Medee; zlomil si je levo no
go in se bo zdravil 60 dni.

Valentinu Hledetu, staremu 63 
let, doma iz Podsabotina, je vče
raj med sekanjem drv poleno zlo
milo desno piščal; okreval bo v 
20 dneh.

Alessandra Duca, stara poldrugo 
leto, je bila včeraj z mamo v spal
nici. Ko je otrok videl, da je ma
teri padla iz rok bela kroglica, jo 
je pobral in vtaknil v usta; bil je 
naftalin. Deklico so odpeljali v bol. 
nišnico, kjer so ji izprali želodec; 
okrevala bo v treh dneh.

Sredstva za razširitev 
bolnišnice v Tržiču

Upravni svet civilne bolnišnice v 
Tržiču je včeraj prejel odlok mi
nistra za javna dela Mancinija o 
nakazilu državnega posojila 256 mi
lijonov, plačljivega po 4 odst. v 35 
letih. S tem zneskom bodo opra
vili najnujnejša dela, da bi se po
večala kapaciteta bolnišnic. Z nji
mi naj bi pričeli v polovici pri
hodnjega leta.

Deželni odbornik za zdravstvo 
Nardini je včeraj sprejel člane u- 
pravnega sveta tržlške civilne bol
nišnice. Predsednik sveta inž. Ro
mano Luisa mu je prikazal najnuj
nejše potrebe. Sestanek je bil po
svečen proučevanju možnosti, ka
ko bi bolnišnica izkoristila dežel
ne ukrepe, ki dajejo javnim usta
novam pravico do finančne pomo
či. Dežela je v ta namen določila 
200 milijonov lir. Odbornik Nardi
ni je obljubil, da bo 18. decembra 
osebno obiskal bolnišnico.

* • *

Na ledu je včeraj padel motoci
klist iz Ronk 24-letni Elio Zanan- 
drea iz Ul Staranzano. Potolkel se 
je po bradi in desneni stegnu; 
okreval bo v šestih dneh.

* * *

Z vrelo kavo se Je polila eno 
leto stara Maria Assunta Centa iz 
Sesljana. Po rokah in vratu je do
bila opekline ter se bo zdravila 
dva tedna.

V MUŠJI KATEGORIJI

V dvoboju za svet. naslov 
BURRUNI premagal s k. o. 
Avstralca R. Gattellarija

SYDNEY, 2. — Italijan Salvatore Burruni je premagal s k. o. 
v 13. rundi Avstralca Rockyja Gattellarija in s tem ohranil naslov 
svetovnega prvaka. Sardinjski boksar je spravil Avtralca na tla v 
2’25" trinajste runde z dvema bliskovitima udarcema najprej z levi
co in nato še z desnico. Udarca 
sta bila tako silovita, da je Gat- 
tellari prišel k sebi šele dve mi
nuti po k. o. Do tedaj je bil Bur
runi po točkah v prednosti, saj si 
je zagotovil najmanj šest rund pred 
štirimi Avstralca, medtem ko sta 
bili dve neodločeni. Italijan je ta
ko na ringu dokazal, da je še ved
no najboljši boksar mušje katego
rije, pa čeprav tega mu nočejo pri
znati ne World Boxing Council,
World Boxing Association, Zveza 
latinske Amerike, Vzhodna zveza

s British Boxing Council.
Boksarja sta bila zelo korektna 

in dvoboj je bil precej razburljiv, 
posebno v 12. rundi, ko je Gattel- 
lari z močnim udarcem ranil Bur- 
runija nad očesom. Ta neušečnost 
pa je spodbudila Italijana, da se 
je v 13. rundi besno pognal proti 
Avstralcu, katerega je zmedel z 
udarci, ki so prihajali z vseh stra
ni. Burruni je Avstralca, ki je po
rodu iz Kalabrije, najprej dvakrat 
spravil na tla in mu tretjič zadal 
k. o. Svežina torej ni pomagala 
24-letnemu Gattellariju, ki je mo
ral podleči sili Burrunija.

Ob koncu zmagovitega dvoboja 
je prokurator italijanskega boksar
ja Umberto Branchini izjavil, da 
bo sedaj Burruni branil svoj na
slov v dvoboju z Japoncem Ebi- 
haro. Branchini ima namreč že 
podpisano pogodbo v rokah, ven
dar kaže, da se bodo morali še 
domeniti za kraj spopada. Nekate
ri menijo, da bo do tega prišlo 
6. januarja prihodnjega leta v 
Tokiu.

ODBOJKA

Umrl je Frank Frandolič 
po rodu iz Doberdoba

V sredo zvečer Je na svojem do
mu v Tržiču umrl v visoki staro
sti 89 let Frank Frandolič, ki se 
je rodil v Doberdobu. V Ameriki 
je preživel 30 let; vrnil se je pred 
desetimi. Nastanil se Je v Tržiču, 
kjer si je zgradil hišo in užival 
zasluženi pokoj. Vsi Kraševci in 
Slovenci z Laškega so ga poznali 
kot dobrega človeka ter Jih je vest 

njegovi smrti hudo užalostila. 
Izrekajo sožalje prizadeti družini.

V 89. letu starosti nas je zapustil 
naš nepozabni

Frank Frandolič
Na zadnji poti ga bomo pospre

mili danes v petek ob 14.30 izpred 
hiše žalosti v Tržiču na tamkajšnje 
pokopališče.

Žalujoča žena 
in drugo sorodstvo 

Tržič, 3. decembra 1965.

LJUBLJANA, 2. — Za svetovno 
prvenstvo v hokeju na ledu, ki bo 
od 3. do 13. marca prihodnje leto 
v Ljubljani, se je dokončno prija
vilo 21 reprezentanc in sicer: Ju
goslavija, Avstrija, Južna Afrika, 
Danska, Švedska, Finska, Francija, 
Velika Britanija, Norveška, Vzhod
na Nemčija, Bolgarija, Kanada, So
vjetska zveza, ZDA, Italija, Zahod
na Nemčija, Švica, Poljska, Češko
slovaška, Romunija ln Madžarska.

V prijateljski tekmi 
Gasilci-Ror 3:1

Sinočnja prijateljska tekma v od. 
bojki med ekipo tržaških gasilcev 
in Borom se je končala z zmago 
prvoligašev s 3:1 (15:9, 11:15, 17:15, 
16:14). Slovenski odbojkarji so pri
kazali dobro igro in so se odli
kovali posebno v obrambi.

* * *

ZAGREB, 2. — V prvem kolu 
odbojkarskega pokala evropskih pr. 

s tem ohranil naslov vakov je zagrebška Mladost prema
gala danes prvaka Italije Ruini iz 
Firenc 3:0 (15:5, 15:7, 15:13).

MOŠKA R LIGA

Poraz Goriziane 
in zmaga Safoga
Tržaška Ginnastica z dvema točkama iz Vicenze

Deus ex machina, ki vleče nitke ter vnaprej določa razvoj do
godkov na košarkarskih igriščih se je v nedeljo pošalil z usodo na
stopajočih ekip ter tako zmešal račune, da je prišlo do velikega 
števila povsem nepričakovanih padcev vodečih oziroma močnejših 
ekip ter podvigov šibkejših oz. tistih petork katerim logika ni do
puščala nobenega upanja.

Do nepredvidenih zavrtljajev je 
prišlo prav v vseh prvenstvih bo
disi moških kot ženskih ter se te
ga poteka ni rešilo niti moško pr
venstvo B lige.

Največja in najslavnejša žrtev je 
postala Zorzijeva petorka. Kljub 
temu, da velja za glavnega favorita 
za končno zmago in čeprav je z 
drugimi dosedanjimi nastopi Jasno 
pokazala, da se ji ta naloga prav 
dobro prilega, je Goriziana mora
la na kolena pred nasprotnikom, 
ki na papirju ni veljal za posebno 
nevarnega.

Soški atleti so namreč potovali 
v Ravenno z upanjem na gotovo 
čeprav ne lahko zmago. Domačini 
pa so jih presenetili že v samem 
začetku in osvojili obe točki.

Srečnejši dan pa je bil za drugo 
soško petorko. Safog je imel v go
steh košarkarje iz Brindisija. Tudi 
atleti z juga so bili še neprema
gani in po dosedanjih kolih so jih 
smatrali za Jollyja prvenstva. Gu- 
banovi atleti pa so pometli z ne
premagljivostjo svojih nasprotni
kov, ki so vseeno zapustili dober 
vtis. Uspeh Safoga pa je dvojne
ga pomena. Ta goriška ekipa je 
namreč danes edina s polnimi toč
kami in istočasno vodi na jakost
nem stolpcu.

Močno je odjeknila tudi zmaga 
tržaške Ginnastice v Vicenzi. Tr
žaški atleti so šli na tuja tla brez 
vsakega upanja na uspeh. Na igri
šču pa se je izkazalo, da jim gre 
vse kar dobro izpod rok. Nasprotni, 
ke je to tako zbegalo, da so v krat
kem izgubili razsodnost in s tem
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NA ČAST DNEVA REPUBLIKE

Sežanci zmagovalci na 
košarkarskem turnirju

Drugo mesto za Tolmin ■ Postojna tretja
V Sežani je bil 28. prejšnjega meseca košarkarski turnir v po

častitev dneva republike. Sodelovala sta košarkarska kluba Nanos iz 
Postojne in Partizan iz Tolmina. Povabljen je bil tudi Bor iz Trsta, 
vendar se turnirja zaradi tehničnih ovir ni mogel udeležiti, Tako je 
borba potekala v glavnem med na
sprotnikoma II. republiške lige iz
Primorske. Nepričakovano je prvo 
mesto osvojila ekipa domačega 
Partizana, ki je z visoko zmago 
med Postojno in v finalu še nad 
Tolminom, zasluženo osvojila po
kal občinske zveze za telesno kul
turo.

IZIDI
Sežana - Postojna 71:57 (36:22) 
Tolmin - Postojna 56:42 (30:21) 
Sežana . Tolmin 81:53 (43:29)

LESTVICA
1. Sežana 2 2 0 152:110
2. Tolmin 2 11 109:123
3. Postojna 2 0 2 99:127

Lestvica najboljših strelcev: D.
Škrinjar (Sežana) 75, D. Kozorog 
(Tolmin) 41, M. Uršič (Sežana) 41, 
S. Obid (Tolmin) 27, S. Tomič (Po. 
stojna) 22, M. Grželj (Postojna) 20.

P. S.

tudi jasen pregled nad igro. To 
je bilo zanje usodno: Ginnastica 
je izkoristila priliko ter se doko
pala do prvega uspeha.

Uspešno so se zaključili tudi na
pori videmske Snaidero, ki je iz
koristila pozitiven dan Polija in 
Porcellija, in premagala gostujočo 
Stamuro.

Tretje kolo A skupine B lige Je 
bilo torej po svojih izidih dokaj 
pisano ter je zapustilo globoke zna
ke na lestvici. Prihodnje kolo pa 
bi moralo pustiti nespremenjeno 
stanje vsaj kar se tiče soških pe
tork. Goriziana bo imela namreč 
v gosteh Becchija, Safog pa bo 
imel prosti dan. Pred težjo nalogo 
je videmska petorka, ki bo poto
vala v Brindisi, kjer bodo doma
čini brez dvoma dali vse iz sebe. 
da izbrišejo spomin na nedeljski 
poraz.

Triestina bo polagala svoj zre
lostni izpit: v goste bo prišla Ro- 
bur, zmagovalka nad Goriziano, ki 
bo brez dvoma dopotovala prepri
čana v lastno zmago.

L PATRIZIO

V soboto 11 t. m. bosta košar
karski ekipi Olimpije iz Ljubljane 
in SAFOG iz Gorice odigrali v 
športni hali na Rojcah prijateljsko 
tekmo. Začetek ob 21. uri.

mite A NJE
LJUBLJANA, 2. — V okviru pri

prav za bodočo sezono bodo jugo
slovanski alpski smučarji (8 smu
čarjev in 3 smučarke skupno s 
trenerjem Magušarjem) 7. decem
bra odpotovali na 10-dnevni trening 
v Cervinio. Smučarski tekači bodo 
od 1. do 22. decembra trenirali v 
Bohinju, skakalci pa od 4. decem
bra na 90-metrski skakalnici v Pla
nici.

BOČEN, 2. — Danes so imeli na 
Col Alto di Corvara prvo kvalifika
cijsko tekmo moških in žensk za 
vstop v reprezentanco. Med moški
mi je v slalomu (160 m višinske 
razlike in 62 prehodov) zmagal Ivo 
Mahlknecht pred Felicčjem De Ni- 
colojčm in Osvaldom Demetzem, 
med ženskami, ki so imele na pro
gi 57 vrat, pa Glorianda Cipolla, 
ki je pustila za seboj Danielo Gio- 
litto ln Marinello Chevallardovo.

NOGOMET
RIM, 2. — Predsedstvo italijan

ske nogometne zveze je javilo, da 
Je privolilo v direkten prenos po 
TV tekme Italija . škotska, ki bo 
7. t. m. v Neaplju. Tekmo bodo 
prenašali (tudi za Neapelj) na pr
vem kanalu.

Piero Caleffi: LAHKO 
JE REČI LAKOTA.
Proti večeru je prišel neki dostojanstven, suh, mali go

spod, ki se je predstavil za odvetnika Borasija ter rekel, da 
ga je poslal Luciano. Pri tem je jasno izgovoril dogovorjeno 
geslo. Rekel je, da je Luciano na varnem, da bo sporočil o 
sebi ter da medtem želi mojih novic. Da bi z njim čimprej 
odpravil, sem se omejil samo na to, da sem ga povabil k 
oknu: «Vidite tistega možiclja? Tam stoji že od davi in čaka, 
da mi bo sledil, kamorkoli pojdem.*

Ubogi odvetnik Borasi se je zgubil skozi vrata kot kafra 
in me ni niti pozdravil.

NATO JE MINO DELIL KRUH...
Vzel sem 15 dni dopusta in sem šel obiskat mater. V 

Suzzari šerp si nekoliko odpočil živce.
Ko sem se vrnil, sem ugotovil, da se ni zgodilo nič takega, 

kar bi se me tikalo. Zato sem menil, da bi bilo prav, če se 
ne preselim. Medtem pa Je doživela podtalna organizacija zelo 
hude udarce. Aretirali so Antolinija, enega izmed najboljših 
komunistov; prav tako so spravili pod ključ Balduzzija in 
Queirola. Marchisio se je moral skrivati kakor tudi socialist 
Faralli in liberalec Manzitti. Zina so gonili kot divjačino, 
drznemu Bertonelliju so sledili povsod in se je izognil vsem

pastem. Galimberti se je preimenoval v Gennarija in najini 
sestanki so morali postajati vedno bolj redki. Mreža se je 
vedno bolj stiskala okoli skupine Akcijske stranke, ki je bila 
manjša in manj izkušena od komunistične v podtalnem delu. 
Naša skupina je bila zaradi številnih nalog popolnoma zapo
slena; k temu pa je treba še prišteti pomanjkanje hierar
hije in stroge discipline ter skrb za partizanske skupine, ki 
so bile posejane po obširnem hribovskem obrežnem pasu. 
Doživeli smo uspeh z marčnimi stavkami, zaradi katerih so 
Nemci strašno besneli in prefekt Basile Je neprenehoma in 
brez obotavljanj podpisoval njihove grozilne proglase in krute 
obsodbe, ki so jih izrekali. Mnogo delavcev, ki Jim ni uspelo 
zbežati, so deportiran.

8. marca 1944 Je Akcijska stranka doživela hud udarec. 
Erosa Lanfranca so aretirali, ko Je stopil s tramvaja na Trgu 
Corvetto, ko se je vračal s sodišča, kjer Je izvršil eno izmed 
takrat že redkih poklicnih opravil, šlo Je za ovadbo. Njegove 
križeve postaje so potem bile Fossoli, Mauthausen in Melk. 
Kasneje smo zvedeli o njem tisto malo, kar smo lahko zve
deli tudi o nekaterih drugih. Zmučen od dela, pretepanja in 
lakote je pozneje mnogo časa trpel zaradi vročine, ki si jo je 
nalezel v podzemeljskih kamnolomih v Melku. Nekega dne v 
novembru so ga poslali v taboriščni revir, kjer so ga pokon
čali z injekcijo bencina. Tako je kasneje povedal Lino Ragni, 
tiskarski delavec, ki Je bil z njim in ki se je vrnil po res 
srečnem in izrednem naključju.

17. marca je prišel na vrsto Mino Steiner. Ko se je vedro 
vračal v svoje mestno stanovanje, sta ga na Trgu Fontana 
v Milanu aretirala dva italijanska policaja in ga izročila Nem
cem. Aprila so ga poslali v Fossoli, julija v Mauthausen, od 
tam pa v delovno taborišče v Ebensee. Tu si Je oparil roko, 
ko je nesel kotel «juhe». Poslali so ga v revir v Mauthausen, 
od tam pa zopet v delovno taborišče. Manj kot dva meseca 
pred osvoboditvijo v marcu 1945 so mu odpovedale moči. 
Ves kruh je tedaj razdajal tovarišem in rekel, da ga njemu

ni več treba. Daroval je kruh, tam gori!...
Njegova aretacija Je vnesla zmedo v delovanje misije Law. 

Zavedal sem se, da bi bilo z mojim prijateljem konec, če bi 
zvedeli za njegovo resnično dejavnost, ki je bila dotlej pri
krita. Zdi se, da so ga za tedaj obtoževali le širjenja pod
talnega tiska. Seveda, Nemci niso mogli dokazati drugega, 
toda slutili so morda mnogo več; in kar je bilo še slabše, 
tisti, ki je izdal njegovo ime, je dodal mnogo več, od tega, 
kar so ugotovili.

Glavno breme misije Law je nosil sedaj Mino s silo svoje 
naivnosti, s svojim moralnim odporom, ki se je polagoma 
spreminjal in utrjeval v jasno in navdušeno politično pre
pričanje. Fausto, ki je bil često nekam skrivnosten, je veroval 
samo v brezosebno in hladno patriotsko dolžnost; Def je bil 
zelo meglenih idej, ki so se navdihovale ob poštenem anti- . 
fašizmu, Cirilla pa, ki je bil bolj bister in živahen, je pre- 
več prevzela mrzlična akcija, da bi globlje in trajneje raz
mišljal o prihodnosti. Toda potem je naloge misije in misijo 
samo prevzelo glavno poveljstvo.

Prišel je na vrsto tudi Cirlllo. Ko se je 11. aprila vrnil 
domov v svojo hišico ob morju v Sturli, kjer je živel z ženo 
in sinčkom, so ga čakali Venezianijevi agentje. Bil je sicer 
že obveščen o nevarnosti, a hotel je rešiti svojce ter je upal, 
da bo lahko prevarati, ali pa pobiti biriče, ki so ga čakali. 
Toda bilo jih je preveč in se je moral vdati. Antifašisti so 
takrat drago plačali za določeno lahkomiselnost v zarotni
škem delovanju, zaradi pogoste neprevidnosti in tudi zaradi 
hvalisanja nasproti kakšnim znancem v prejšnjih mesecih, 
ko sovražnik še ni organiziral vseh svojih vrst policije. Toda 
kmalu je policija spopolnila svoje metode pri raziskavah ter 
je začela vrinjati v antifašistične vrste tudi svoje vohune. 
Seveda je bilo kasneje lahko obsojati to lahkomiselnost. Tudi 
tedaj so tisti, katerim je uspelo zbežati in so jih včasih obve
stili po sumljivih virih in poteh, da je kakšen aretiranec 
«pel» in ki niso vedeli, kakšna sredstva so Nemci in fašisti

uporabljali, da so dosegli priznanja, ali ki niso na lastni kož 
občutili teh sredstev ter niso zato znali oceniti njihove grozni 
učinkovitosti, pogostoma izrekali grenke in trde in včasil 
tudi krivične besede proti aretiranim. Toda skoraj zmeraj ji 
bilo usodno naključje. Slučajno srečanje, izgubljeni listek, ne 
previden telefonski razgovor, vse to je privedlo do tega, da ji 
prišla policija komu na sled, in vohuni so postali za antifaši 
ste prava mora.

Le malo je bilo še tistih, ki niso bili osumljeni, ali delne 
osumljeni. Med temi sem bil tudi jaz bodisi zaradi svoje po 
klicne dejavnosti bodisi zaradi tega, ker sem imel srečo. Lan 
franca je nadomestil Mario Cassiani — Ingoni. Cassiani j< 
bil klene in mišičaste postave, iz oči mu je sijala jeklene 
odločnost in je z bolj trdno roko držal niti in vodil antifaši 
stično in partizansko dejavnost. S svojim ledenim fanatiz 
mom je z lahkoto premagal razne ovire ter s tem olajšal tud: 
naloge drugim. Znal je izbirati ljudi, t.j. tistih malo, ki sc 
še lahko hodili okoli, ter jim zaupal naloge, za katere so bili 
najbolj primerni. Hodil je okoli mirno ln hladno, brezbrižne 
je izzival nevarnost ter nadaljeval svoj odvetniški poklic i 
običajno marljivostjo. Na sestankih odbora je vedno zah te- 
val jasnost in jedrnatost. Pogostoma se je sprl s Carlucciom 
in Zinom, ki sta tedaj zaradi svoje vnetosti rada razpravljala 
o splošnih vprašanjih in zašla često v razpravi tudi brez po
trebe na stranpota. Tedaj je postal zelo oster in le umirjenosti 
Badana ter naravnost angelski potrpežljivosti Fazia se je bila 
treba zahvaliti, da so se poravnali spori ter da se je ozračje 
zopet zjasnilo. Ko je šlo za bolj važne spore, se je včasih 
čutil njih odmev tudi ob navzočnosti Parrija, ki je prihajal iz 
Voghere in sedel med nami z mirnim in potrpežljivim izra
zom profesorja ter Je prav tako mirno in potrpežljivo poslu
šal pritožbe vseh, pa tudi njihova mnenja. Pri tem je včasih 
privzdigoval očala na čelo in jih mehanično spuščal nazaj
na nos.

(Nadaljevanje sledi)
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